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Sällskapet Strömstierna – Nyhetsbrev 51 
 
Hej alla, 
 
Nyhetsbrev 51 kommer nu som det andra brevet år 2024, detta enligt vår månadsplan. 
 
Utöver nyheterna i detta brev om Lysekils historia finns de gamla nyhetsbreven tillgängliga 
på vår hemsida: Nyhetsbrev 1: 1543 – 1587. N:o 2: fram till år 1610. N:o 3: till 1658-02-26. 
N:o 4: till 1679-08-22. N:o 5: till år 1700 (Lotsstation på Lotsberget). N:o 6: till freden i 
Nystad 1721-08-30. N:o 7: till 1747 cirka. N:o 8: till 1778-01-24. N:o 9: till år 1800. N:o 10: 
till fredsavtalet med Norge 1814. N:o 11: till år 1830. N:o 12: till köpingsbildandet 1836-02-
27. N:o 13: till 1843. N:o 14: till 1850. N:o 15: till 1857. N:o 16: fram till 1860, N:o 17: till 
1863. N:o 18: 1864-1866. N:o 19: 1867-1870. N:o 20: 1871-1873. N:o 21: 1874-1876. N:o 
22: 1877-1879. N:o 23: 1880-1881. N:o 24: 1882-1883. N:o 25: 1884-1886. N:o 26: 1887-
1888. N:o 27: 1889. N:o 28: 1890. N:o 29: 1891. N:o 30: 1892. N:o 31: 1893. N:o 32: 1894. 
N:o 33 1895. N:o 34 1896. N:o 35 1897. N:o 36 1898-1899. N:o 37 1900-1901. N:o 38 1902. 
N:o 39 1903. N:o 40 1904. N:o 41 1905. N:o 42 1906. N:o 43 1907. N:o 44 1908. N:o 45 
1909. N:o 46 1910. N:o 47 1911. N:o 48 1912. N:o 49 1913. N:o 50 1914. 
 
Nyhetsbrev 51 tar upp händelser Lysekil år 1915. Detta år finns det information om Lysekils 
järnväg samt om Södra och Norra hamnen samt om flera andra teman som rör Lysekil bland 
annat om Tomtarrenden. Ni bör notera att det finns åtskilligt mer att läsa i Stadsfullmäktiges 
protokoll på föreningens hemsida bland annat om försäljning av tomter. 
 
Som vanligt är understrykningar i texten eller [tillägg av text] mina kompletteringar i syfte att 
förtydliga informationen, bland annat gäller det att ta fram fullständiga namn på personer. 
 
Nyhet 
När Ni läser denna Lysekils historia har jag källreferenser till de flesta händelser. Tanken med 
detta är dels att visa var informationen är hämtad, dels att stimulera till mer läsning. Ni kan på 
vår hemsida även hitta en Källförteckning över litteratur som berör Bohuslän och Lysekil. 
 
Nyhetsbrev 14 innehåller en förteckning över Förkortningar. Listan med förkortningar till 
källor och personer kan vara användbar. Några förkortningar kan vara ersatta med klartext! 
 
Om Ni vill kommentera innehållet i denna Lysekils historia är Ni givetvis välkomna! 
Nästa Nyhetsbrev numro 52 kommer att sändas ut till Er i slutet av mars 2024. 
 
Mvh Per Stenros 
perstenros@gmail.com  
 
./ 

mailto:perstenros@gmail.com
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LYSEKIL 1915 

 

 
 
1915 cirka Smedbergs järnvägsstation, Munkedal. (Foto: Hugo Hallgren. Digitalt Museum 

UMFA53278:2932) 
 
1915-1919 Statens Handelskommisson är verksam för att handha utrikeshandelns 

reglering. (Grusell, sid 76) 
 
1915 Skeppsredare Dan Broström startar Rederiaktiebolaget Sverige-Nordamerika, 

som har den första direktlinjen från Sverige till Amerika, mellan Göteborg och 
New York. (Sjöhistoriska museet) [Anm: Daniel Broström, född 1870-02-01 i 
Kristinehamn.] 

 
1915 SJ avvecklar omnibusslinjen mellan Tanum och Grebbestad. (LP 1998-02-09) 
 
1915 Klubbans Biologiska fältstation på Östersidan i Fiskebäckskil kommer till 

genom en donation till Uppsala universitet för att stödja forskning och 
undervisning i marinbiologi, framförallt inom zoologi. På Klubban skall 
verksamhet bedrivas främst under sommarhalvåret. (web: Uppsala universitet) (LP 
2006-01-19) 

 
1915 Järnvägsanställda vid Lysekilsbanan är detta år: lokförare Olof Andersson, 

lokmästare Strömsten, banmästare Karl Gustaf Franzén, kamrer Henning 
Melin, trafikchef Teodor Helleroth, stins John Johansson (Swedenfeldt), 
konduktör Anders Johansson, stationskarl Hans Lundvall, Knut Nilsson, 
Anders Hansson, banvakt Andersson, banvakt Elof Jonsson, lokförare Hjalmar 
Sörensen, banvakt Karl Ekström, banvakt Isidor Andersson, lokförare Oscar 
Johnsson, banvakt J.F. Nilsson, stationsmästare Sten Faurås, stationsmästare 
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Emanuel Ström, notisbud Gunnar Callert, stationsmästare Emil Jönsson, 
stationskarl Karlsson, kontorsvakt Eric Abrahamsson, stationskarl Ernst 
Svensson, packmästare Karl Larsson, lokputsare Ernst Olsson, Torvald 
Madison, banvakt Axel Josefsson, verkstadsarbetare Tage Göransson, 
tidningsbud Erik Dahlgren, stationskarl Hjalmar Vallin, platsvakt A. Törnqvist 
[Anm: 32 män!]. (LP 1979-04-30) (LP 2004-12-06) (LP 2005-02-28) 

 
1915 På Östersidan i Fiskebäckskil blir E.B. Lyckes Söners Ansjovis- och 

Konservfabriker först med att installera telefon. 
 
1915 Från Lysekilsdistriktet skeppas sten i huvudsak till Danmark samt till norra 

Tyskland. 
 
1915-01-01 I Lysekil öppnas sjukstuga i den så kallade Bundsenska fastigheten vid 

Badhusgatan [n:o] 14. (LP 1999-02-26) [Anm: Dagens adress är Badhusgatan 11, se även 
1914-12-16.] 

 
1915-01-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 8 (avskrift IF): 
 Från Ordföranden i kommittén för värdesättning af stadens tillgångar hade 

anmälan inkommit, att kommittén ej under 1914 medhunnit fullgöra sitt 
uppdrag, men att arbetet därmed fortgår. 

 
1915-01-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 14 (avskrift IF): 
 Herr Borgmästaren Sundberg önskade höra Stadsfullmäktiges mening 

beträffande sandningen af stadens trottoarer vid inträffande halka och 
ifrågasatte, att det vore lämpligare att fastighetsägarne själfva sandade, hvilket 
skulle gå fortare än nu, då stadens arbetare skola utföra arbetet, samt upplyste 
tillika att i de flesta städer sådan sandning åligger resp, husägare. 
Herrar vice Ordföranden och Radhe yttrade sig afgjort emot någon ändring i 
nämnda fall. 
Herr Sterner meddelade, att det ej lär vara ovanligt, att personer uppringa 
Stadsingenjörskontoret, om sandning vid deras bostäder ej hunnit tidigt nog 
verkställas, hvarför tanken uppstått, att fastighetsägarne själfva toge saken om 
hand, då det är omöjligt för arbetsledningen att med tillgängliga ringa 
arbetsstyrkor samtidigt öfverallt medhinna dylik sandning. 
Stadsfullmäktige beslöto att diskussionen skulle utgöra svar på frågan. 

 
1915-01-11 Landstormsbefälskurser startas på totalt 18 regementen i Sverige: Kungliga 

Södra Skånska infanteriregementet, Lund, Kungliga Norra Skånska 
infanteriregementet, Kristianstad, Kungliga Karlskrona grenadjärregemente, 
Karlskrona, Kungliga Hallands regemente, Halmstad, Kungliga Kalmar 
regemente, Kalmar, Kungliga Gottlands infanteriregemente, Visby, Kungliga 
Jönköpings regemente, Jönköping, Kungliga Bohusläns regemente, Uddevalla, 
Kungliga Första lifgrenadjärregementet, Linköping, Kungliga Andra 
lifgrenadjärregementet, Norrköping, Kungliga Södermanlands regemente, 
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Nyköping, Kungliga Göta Lifgarde, Stockholm, Kungliga Värmlands 
regemente, Karlstad, Kungliga Västmanlands regemente, Västerås, Kungliga 
Upplands infanteriregemente, Uppsala, Kungliga Dalregementet, Falun, 
Kungliga Hälsinge regemente, Gävle, Kungliga Västernorrlands regemente, 
Sollefteå. Kurserna pågår fram till 21 februari. (Landstormsbefälskurserna, sid 31-
109) 

 
 Chef för Landstormsbefälskursen på Bohusläns regemente är kapten Hugo 

Lilliehöök. Deltagare från Kvistrums Landstormsområde, 30b, är: från Brastad 
jordbrukare Karl Oskar Hedberg (i Tuntorp); från Fiskebäckskil byggmästare 
Simon Hansson, trädgårdsmästare Johannes Ödman; från Grundsund köpman 
Julius Laurentius Didriksson, konstnär Olof Amandus Skogman; från Lysekil 
skeppsmäklare Bror Axel Backman, köpman Axel Reinhold Teodor Beronius. 
(Landstormsbefälskurserna, sid 65-71) 

 
1915-01-29 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 18 (avskrift IF): 
 Upptogs till behandling från § 120 3/9 föregående års bordlagda ärendet om 

Hälsovårdsnämndens förslag till ordningsföreskrifter angående hållande af 
fjäderfä i Lysekil, och åtföljdes förslaget af Magistratens yttrande däröfver. 

 
Herr Radhe yrkade rent afslag, då det öfvervägande äro fattiga, som hålla höns. 
I detta yrkande instämde Herrar Anderson och Gunnerson. 
Herr Sterner yrkade bifall till Hälsovårdsnämndens förslag understödd af 
Herrar Lidell och Laurin. 
Herr Granberg ansåg, att Magistraten, om så vore nödigt, kunde utfärda 
ordningsföreskrifter utan vidare i dylika fall. 
 
Då öfverläggningen förklarats afslutad, och Herr Ordföranden framställt 
proposition på hvartdera af de båda yrkandena samt förklarat propositionen på 
Herr Radhes yrkande vara med öfyervägande ja besvarad, begärdes votering, 
som verkställdes enligt följande godkända proposition: 
Den, som bifaller Herr Sterners yrkande, röstar: ja: den, del ieke vill, röstar: 
nej; vinner nej, hafva Stadsfullmäktige boslutit i enlighet med Herr Radhes 
yrkande. 
Vid upprop till omröstning röstade härefter: 
Herrar vice Ordföranden, Lindbom, Luckey, Aug. Mattsson. Sterner, Laurin, 
Löfving, Lidell, Wallén, Ljungberg, Granberg. Oscar Mattsson och 
Ordföranden: ja; men Herrar Radhe, Gunnerson, Bovik, Hörman, Gunnarsson, 
Anderson, Torsson, Karlson, Löfgren och Tinggren: nej. 
Med 13 röster mot 10 hade alltså beslulils i enlighet med japropositionen, 
hvadan Stadsfullmäktige bifallit Hälsovårdsnämndens förslag om nämnda 
ordningsföreskrifter. 
Herr Radhe anmälde sin reservation mot detta beslut. 

 
1915-01-29 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 20 (avskrift IF): 
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 Under § 59 23/4 1914 behandlade till Vatten- och Kloakstyrelsen samt 
Drätselkammaren remitterade ärendet om utdragande af vatten- och 
kloakledningar i Rosviksgatans hela längd föredrogs ånyo jämte Vatten- och 
Kloakstyrelsens samt Drätselkammarens yttranden, hvilka tillstyrkte arbetets 
omedelbara påbörjande. 
Vatten- och Kloakstyrelsen hade i sitt yttrande föreslagit ändring af det 
ursprungliga kostnadsförslaget från 3.200 till 3.400 kronor, då det vore nödigt 
nedlägga gröfre rör, än man från början tänkt sig. 
 
Drätselkammaren hade ansett, att medlen för detta arbete torde kunna utgå af 
de för underhåll och utvidgning af vatten- och kloakledningar anslagna kronor 
5.000 enligt innevarande års stat. 
Herr Gunnerson yrkade bifall till nämnda arbetes utförande i enlighet med 
utlåtandena från Vattenstyrelsen och Drätselkammaren. 
Stadsfullmäktige beslöto bifalla detta yrkande, och skulle medlen 3.400 kronor 
utgå af de för vatten- och kloakledningar i årets stat anslagna. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

 
1915-01-29 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 21 (avskrift IF): 
 Herr Radhes motion om förbättringar af vissa stadens trafikleder föredrogs. 

Ärendet hade behandlats under § 150 10/11 föregående år och då remitterats 
till Drätselkammaren, hvilken nu inkommit med yttrande af följande 
hufvudinnehåll: 
»Att Drätselkammaren fortsatt med de gatuförbättringar, som vid tiden för 
motionens inlämnande voro under arbete och så långt medel för ändamålet 
varit anslagna, hvarför påpekade bristfälligheter i hufvudsak nu afhjälpts, men 
beträffande vägen till Lassemyrcn anser Drätselkammaren, att staden hittills ej 
har underhållsskyldighet däraf, då den endast användes för istransport och 
detta bara under en kort tid af året». 
Herr Radhe tackade för den välvilja, som Drätselkammaren visat genom 
vidtagna förbättringar af påpekade bristfälligheter å en del gator, men hyste 
beträffande Lassemyrsvägen gentemot Drätselkammaren den åsikt, att staden 
vore underhållsskyldig samt uttryckte den förhoppningen, att Drätselkammaren 
med litet god vilja kunde sätta nämnda väg i hjälpligt stånd utan alltför dyrbara 
kostnader. 
Stadsfullmäktige beslöto att låta ärendet bero vid den af Drätselkammaren 
gjorda förklaringen. 

 
1915-01-29 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 24 (avskrift IF): 
 Föredrogs af Konungens Befallningshafvande i Göteborgs och Bohus län 

genom Magistraten begärt skyndsamt utlåtande öfver Lysekils 
Brännvinsförsäljningsaktiebolags underdåniga ansökan till Konungen om 
fastställelse af visst kontrollområde vid försäljning af spirituösa i samband med 
af detsamma beslutade kontrollåtgärder. 
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Under diskussionen yrkades af Herrar Lidell, vice Ordföranden och Anderson 
bifall till ansökningen med den ändring, att till Lysekils kontrollområde äfven 
måtte räknas Högås och Skredsviks socknar samt hela Kville härad, detta på 
grund af att de båda förstnämnda socknarna hafva sin trafik och handel nästan 
uteslutande på Lysekil öfver Gullmarshamnarna medelst motor- och ångbåtar 
samt beträffande Kville härad, att Lysekil är dess såväl land- som sjöledes 
närmaste stad och den med hvilken Kville härad har sina bästa 
sjöfartsförbindelser. 
 
Då öfverläggningen förklarats afslutad beslöto Stadsfullmäktige att hos 
Konungens Befallningshafvande i Göteborgs och Bohus län tillstyrka Lysekils 
Brännvinsförsäljningsaktiebolags ansökan till Konungen om visst 
kontrollområde vid försäljning af spirituösa i samband med af detsamma 
beslutade kontrollåtgärder, med den ändring beträffande kontrollområdet, alt 
till detsamma jämväl måtte räknas Högås och Skredsviks socknar samt hela 
Kville härad under motivering af hvad som i ofvanstående yrkande framhållits. 
Den del af Herr Andersons yrkande, som innehöll äfven att Foss socken borde 
räknas till kontrollområdet afslogs enär Stadsfullmäktige ansåge, att ett dylikt 
yrkande för hvilket sakskälen vore omtvistliga kunde bortskymma det 
berättigade i Stadsfullmäktiges öfriga önskningar om utvidgning af 
kontrollområdet. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

 
1915-01-29 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 25 (avskrift IF): 
 Drätselkammarens framställning om Färgaregatans förlängning jämte 

nedläggning af vatten- och kloakledningar i enlighet med Vatten- och 
Kloakstyrelsens utlåtande föredrogs. 
Kostnaderna för gatans sprängning och planering, så att den blefve trafikabel 
samt för nedläggandet af vatten- och kloakledningar skulle enligt 
kostnadsförslag uppgå till kronor 9.960, hvilken summa Drätselkammaren 
föreslagit att tagas af jordkassans medel. 
Herr Radhe, som förr haft motion inne i Stadsfullmäktige om denna fråga, 
yrkade bifall till Drätselkammarens och Vatten- och Kloakstyrelsens 
framställningar. 
Herr Anderson hade intet emot arbetets utförande, hvartill han äfven yrkade 
bifall, men var absolut emot att pengar därtill skulle tagas af jordkassan, 
hvilket han fann olagligt. Herrar vice Ordföranden och Sterner funno dock, att 
Stadsfullmäktige voro i sin goda rätt att bevilja medel för ändamålet ur 
jordkassan, då medel för tomtförsäljningar vid nämnda gata i gengäld komme 
att inflyta i jordkassan, och att tomtvärdena efter gatans iordningsställande 
äfven skulle blifva högre. 
 
Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige att för sagda ändamål 
bevilja kronor 9.960, och att detta belopp skall utgå af jordkassans medel. 
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Emot den sistnämnda delen af beslutet anmälde Herr Anderson sin reservation. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

 
1915-01-29 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 30 (avskrift IF): 
 Föredrogs Kungliga Telegrafverkets ansökan om tillstånd att i gatorna få 

nedlägga jordkablar för telefonledningarnas intagande till stationen. 
Drätselkammaren, som behandlat ansökan, hade tillstyrkt densamma under 
förutsättning att gatorna efter kablarnas nedläggande återställas i sitt nuvarande 
skick, och att arbetet i vederbörlig ordning af Telegrafverket till Magistraten 
anmäles. 
Stadsfullmäktige beslöto bifalla ansökningen under de villkor, som af 
Drätselkammaren framställts. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

 
1915-01-29 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 31 (avskrift IF): 
 Hälsovårdsnämndens anmälan, att nämnden utsett Herrar Doktor Axel Nilsson 

och Borgmästaren Axel Sundberg till respektive ordförande och vice 
ordförande för innevarande år lästes och lades till handlingarna. 

 
1915-01-29 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 32 (avskrift IF): 
 Byggnadsnämnden anmälde, att den för detta år valt Herrar Borgmästaren Axel 

Sundberg och Byggmästaren Oscar Wallén till respektive ordförande och vice 
ordförande, och lades denna anmälan till handlingarna. 

 
1915-01-29 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 33 (avskrift IF): 
 Herr Torsson framställde till Herrar Stadsfullmäktige förfrågan beträffande 

tvenne fastighetsägare vid Bansviksbergsgatan hvarför ej ännu till deras 
respektive fastigheter vatten- & kloakledningar framdragits. 
Som svar härtill meddelade Herr Sterner, att dröjsmålet berodde på, att man vid 
rörens nedläggande till dessa fastigheter vore tvungen att gå öfver en annan 
tomt, men hade innehafvaren af densamma vägrat detta. Dock skulle ett dylikt 
hinder bortfalla rätt snart, då tomten ifråga är en arrendetomt och vid de nya 
arrendekontraktens affattande, bestämmelser komma att inryckas, så att ett fall 
som nu nämnda ej vidare kan hindra staden, om en utarrenderad tomt behöfver 
användas för ett eller annat af stadens arbeten. 

 
1915-02-24 Telefon och telegraf är nu uppflyttad i sina gamla lokal, sedan denna återställts 

efter brandskadan. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-02-24/KJ) 
 
1915-03-02 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 39 (avskrift IF): 
 Det under § 26 29/1 detta år bordlagda ärendet om inköp af viss mark i 

Dalskogen för anläggning af ny begrafningsplats upptogs ånyo till behandling. 
Drätselkammaren hade i sitt yttrande af den 27/1 detta år beslutat göra bland 
annat följande uttalande i ärendet: 
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att därest köp kommer till stånd, kyrkokassan för sin del betalar kronor 9.000 
för de 30.000 kvadratmeter jord, som afser kyrkogård och staden resterande 
kronor 3.000 för det som blifver stadens egendom; 
att medel för inköpet tages af jordkassans, hvilken kassa sedermera godtgöres 
det belopp, kyrkan skall betala; 
att därest köp sker, staden får disponera marken vänster om vägen för allmänt 
ändamål intill dess kyrkorådet nödgas taga området i besittning för kyrkogård. 
Beträffande en del inteckningsförhållanden i berörda markområde hade till 
detta sammanträde upplysningar inkommit från Advokaten Fredelius i 
Göteborg och Stadsfogden Hyllengren härstädes, och gåfvo dessa upplysningar 
stöd för, att man ej behöfde hysa några farhågor för nämnda 
inteckningsförhållanden, då de syntes vara utan bindande laglig kraft. 
Tillförordnade Borgmästaren Herr Rådmannen Centerwall ansåg ock, att 
staden i nämnda fall ej löpte någon risk och framdrog som stöd härför flera 
prejudikat i analoga fall. 
Herr Berger hyste samma uppfattning i denna fråga samt meddelade, att han 
tillsammans med flera af Stadsfullmäktiges medlemmar besökt platsen ifråga 
och funnit densamma synnerligen lämplig till kyrkogård, yrkade därför bifall 
till förslaget om inköp af nämnda mark. 
Herr Gunnerson yttrade, att det nu ej längre syntes vara någon fara beträffande 
inteckningsförhållandena, men hade hört att Stadsfiskalen Sandell i kyrkorådet 
varit af den mening att expropriation vore det lämpligaste och billigaste sättet 
att förvärfva kyrkogård, hvarför frågan härom först borde utredas, men hade 
dock ej något yrkande. 
Herr Berger afrådde expropriation i ett fall som detta. 
Herr Andersson instämde med den föregående talaren och framhöll 
nödvändigheten af att snarast möjligt förvärfva kyrkogårdsområde och då det 
nu föreslagna från flera synpunkter vore det bästa tänkbara, som här stode till 
finnandes, och att staden genom ett dylikt köp äfven finge tomtplatser att sälja, 
yrkade han på det lifligaste bifall till förslaget. 
Herr vice Ordföranden yttrade, att det äfven vore af vikt för staden, att genom 
detta köp blifva ägare af Dalsvik, och då man nu vore i tillfälle att få en 
kyrkogård, som för oöfverskådliga tider framåt vore tillfyllest för samhället, 
yrkade han bifall. 
Herr Radhe fann det egendomligt, att då frågan föregående sammanträde 
förekom ingen enda röst höjde sig däremot fast man var en smula betänksam 
beträffande nämnda servitut, men nu däremot då man kommit till visshet om 
att ifrågavarande servitut är betydelselöst, så hyser man så många 
betänkligheter emot att besluta sig för köpet, ansåg att frågan genast skulle 
afgöras och yrkade bifall till köps afslutande. 
Herr Gunnerson sade sig efter meddelade upplysningar ej hafva något mot 
inköp af området ifråga då priset ej heller var orimligt om man tager den stora 
arealen, som kan användas till kyrkogård, i betraktande. 
Herr Sterner nämnde, att frågan öfver en månad legat på Stadsfullmäktiges 
bord, och att man försökt underhandla med Maurits Kristensson, men utan 
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resultat, hvilket dock nu saknar betydelse, att Lyse kommun haft sin 
uppmärksamhet fästad på inteckningsförhållandena, men troligen kommit till 
samma uppfattning, som de här föreliggande upplysningarna gifva vid handen; 
vidare att området, som man tänkt sig till kyrkogård, består af sandjord, hvarför 
det är synnerligen lämpligt för ändamålet, samt att till sist staden får andra 
fördelar af köpet s. s. Dalsvik, tomtplatser vid Rotemyren m. m., yrkade på 
grund af dessa skäl bifall till köpet af V»* mantal Fiskebäck i Dalskogen på de 
villkor Drätselkammaren föreslagit. 
 
Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige enhälligt att af Herr Oscar 
Wallén inköpa ofvannämnda jordområde M-dels mantal Fiskebäck i 
Dalskogen, för kronor 12.000 på de villkor, som af Drätselkammaren 
framställts, och beslöto Stadsfullmäktige tillika att åt Drätselkammaren 
öfverlämna att afsluta köpet i fråga. 
 
På uppmaning af Herr Radhe förenade sig Stadsfullmäktiges ledamöter i att till 
Herr Wallén hembära sitt tack för allt det arbete han nedlagt för 
kyrkogårdsfrågans lösande. 

 
1915-03-02 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 40 (avskrift PS): 
 Byggnadsnämndens och kommitterades för granskning och utredning utlåtande 

om Drätselkammarens remitterade förslag till nya tomtarrenden för tiden 1915 
– 1924 förelåg till behandling. 

 
 Herr Sterner föreslog, att ärendet måtte återremitteras till Drätselkammaren för 

att sätta densamma i tillfälle att yttra sig över de ändringar som av 
Byggnadsnämnden och den i ärendet tillsatta kommittén föreslagits, och beslöt 
Stadsfullmäktige i enlighet med detta förslag. 

 
1915-03-02 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 43 (avskrift IF): 
 Handels- och Sjöfartsnamnden anmälde att till dess ordförande för 1915 valts 

Direktören Ragnar Berger och till vice ordförande för samma tid Fabrikören 
Johan Emil Lindbom. Anmälan lades till handlingarna. 

 
1915-03-02 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 44 (avskrift PS): 
 Från Handels- och Sjöfartsnämnden hemställdes att Stadsfullmäktige måtte hos 

Lotsstyrelsen göra framställning om en inseglingsfyr till Lysekil på Gäven. 
 Herrar Berger, Radhe och Hörman talade om nödvändigheten av en förbättrad 

fyrbelysning och föreslog att Stadsfullmäktige ingår till Lotsstyrelsen med 
förslaget. 

 Herr Radhe yrkade dock att ärendet remitteras till Hamnstyrelsen. 
 Stadsfullmäktige beslöt i enlighet med detta senare yrkande. 
 
1915-03-02 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 45 (avskrift PS): 
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 Handels- och Sjöfartsnämnden hade inkommit med begäran att staden måtte 
bekosta telefon till tullkammaren. 

 Herr Radhe ansåg att det ej kunde komma ifråga att staden åtog sig en dylik 
utgift, utan att man borde ingå till Tullstyrelsen med begäran om att telefon i 
tullkammaren inledes. 

 Herrar Laurin, Löfving och vice ordföranden voro för bifall till förslaget. 
 Herr Radhe yrkade ärendets remiss till Drätselkammaren och beslöt 

Stadsfullmäktige i enlighet med detta yrkande. 
 
1915-03-02 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 47 (avskrift IF): 
 I skrifvelse genom Magistraten upplystes att Konsul Magnus Radhe hos 

Konungens Befallningshafvande öfverklagat Stadsfullmäktiges beslut af 29 
Januari detta år om införandet af ordningsföreskrifter för hållandet af fjäderfä i 
Lysekil och infordrade Konungens Befallningshafvande genom Magistraten 
Stadsfullmäktiges förklaring i saken. 

 
Stadsfullmäktige beslöto att åt Valkommittén uppdraga att till nästa 
sammanträde inkomma med förslag, till medlemmar i den tremannakommitté, 
som skall utarbeta förslag till förklaring i ärendet. 

 
1915-03-08 På Lysekils Mekaniska Verkstad arbetas, efter en tid av varierande 

sysselsättning, åter full tid. (Skandiaverken, sid 22) 
 
1915-03-17 En ny badbassäng skall byggas i Lysekil. Som bekant, blev den gamla 

dambassängen av stormfloden i november i fjol så gott som helt spolierad, 
vadan badhusbolaget gått i författning om byggande av en ny. Stenarbetet till 
densamma, som utlämnats på entreprenad har övertagits av herrar Lindholm 
och Hallberg för ett pris av 6.080 kronor. Arbetet skall vara färdigt före den 9 
maj i år. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-03-17/KJ) 

 
1915-03-17 Postverkets lokaler i Wallénska huset närmar sig nu sin fullbordan, efter den 

genomgripande reparation som måst vidtagas med anledning av branden. 
Postkontoret torde i slutet av veckan kunna taga sina lokaler i besittning. 
- Rådhusrätten inflyttade i måndags i sin gamla lokal. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-
03-17/KJ) 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 50 (avskrift IF): 
 För afgifvande af förslag till förklaring med anledning af öfverklagade beslutet 

om införande af ordningsföreskrifter för hållande af fjäderfä, skulle en 
kommitté bestående af tre personer tillsättas enligt beslut 3/2 detta år § 47. 
Valkommittén hade inkommit med förslag, och valdes i enlighet därmed till 
medlemmar i nämnda kommitté: Herrar Fritz Lüsch, John Sterner och B. P. 
Jonsson. 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 51 (avskrift PS): 
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 Det senast under paragraf 40 2/3 detta år behandlade ärendet om stadens 
arrendetomter återupptogs till behandling. 

 Stadsfullmäktige hade under nämnda paragraf återremitterat ärendet till 
Drätselkammaren för dess yttrande över de utlåtanden som inkommit från 
Byggnadsnämnden och den av Stadsfullmäktige i frågan tillsatta kommittén. 

 Drätselkammaren hade nu avgivit yttrande enligt protokollsutdrag av 10 och 20 
mars detta år. Samtliga dessa skrivelser lästes och voro av följande lydelse: 

 
Utdrag av protokollet, hållet vid 

Byggnadsnämndens i Lysekil sammanträde 
den 2 februari 1915. 

 
 § 8. Från Stadsfullmäktige hade remitterats förslag till tomtarrenden i Lysekil 

för tiden 1915-1924, med anhållan om uppgift å vilka tomter som inom den 
närmaste tiden behövas för regleringar. 

 Efter föredragning beslutade Byggnadsnämnden hos Stadsfullmäktige anmäla 
att följande tomter ligga delvis på blivande gator enligt den i år antagna 
stadsplanen: 

 Gamla Strandgatan n:ris 14, 15, 18, 48, 52, 55, 59, 64, 65 1/1 – 72, 66, 67, 68, 
69, 70, 

 Bansviksbergsgatan n:ris 2, 3, 4, 5, 6, 8, 15-16, 17, 18, 21, 23, 25, 26, 27, 28, 
28½ och 30, 

 Stora Kyrkogatan n:ris 1, 2, och 3-4, 
 Kungsgatan n:ris 11,12, 42-43, 40 och 45½, 
 Skottegränd n:ris 8 och 10, 
 Landsvägsgatan n:ris 1, 2, 3½, 4 och 5, 
 Sillgränd n:o 7, 
 Kyrkvik n:ris 8, 10, 15 och 31. 
 
 Dessutom vill Byggnadsnämnden uttala önskvärdheten av att § 3 i nuvarande 

kontrakt bibehålles, emedan uppgift å vilka tomter som äro behövliga för 
tomtregleringen ej av Nämnden kan lämnas förrän, efter stadsplanens 
fastställelse, tomtregleringsförslag blivit uppgjorda. 

 
 Därjämte vill Byggnadsnämnden påpeka att byggnader tillhöriga handlanden 

Jonas Alexander Jakobsson och bagare Edvard Ekstedt ligga å stadens mark 
utan att vara upptagna i arrendeförslaget. 

 Som ovan 
 In fidem 

 Oscar A. Kornell 
 
 Undertecknade utsedda att granska förslaget till tomtarrenden i Lysekil, får 

härmed efter att hava genomgått längden avgiva följande utlåtande: 
 

1. Biträdes Drätselkammaren förslag å 4 % å tomternas värde. 
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2. Anders Bratts barn, Blekebacken n:o 12, sänkes från kronor 1,25 till kronor 
1 i taxeringsvärdet. 
3. Otto Gottfrid Löfving, Stora Kyrkogatan n:o 1 bör tomten uppmätas då vi 
anser den ej är så stor som i förslaget uppgives nämligen 1.000 kvadratalnar. 
4. Apotekare Gustaf Rudolf Björkmans paviljong bör härefter som hittills höra 
under hamnens område. 
5. Uti en skrivelse hade Bonlars Jonas Jonsson, Kyrkvik n:o 31, anfört att han 
ej ville betala mer än som hittills kronor 32 kronor per år för 640 kvadratalnar i 
stället för föreslagna krono 64 därför att området är å nya stadsplanen utlagd 
till allmän plats med väg runt om och följaktligen ej får friköpas. På dessa 
vägnar får vi föreslå arrendet till kronor 32 per år. 
6. Karl Leonard Mattssons tomt Kyrkvik n:o 39, anser vi bör vara föreslagna 
taxeringsvärdet kronor 2,50 per kvadrataln. 
7. Jordlotten i Åkerbräckan sättes i kronor 25:-. 
8. Skomakare Niklas Anton Mellgrens tomt Färgaregatan n:o 3, sänkes i 
taxeringsvärdet från kronor 2,50 till 2 kronor per kvadrataln. 
9. Lina Johansson, Kvarngränd n:o 12, bliver fri. 
10. Carl Leonard Johanssons änka, Kvarngränd n:o 8, sänkes från kronor 1,50 
till 1,25 kronor per kvadrataln. [Anm: Änkan är Josefina Hansdotter.] 
11. Att hela tomten Landsvägsgatan n:o 6, sänkes från kronor 2 till kronor 1,50 
per kvadrataln. 
12. Maria Katarina Erlandsson, Landsvägsgatan n:o 14, sänkes från kronor 3 
till kronor 2,50 per kvadrataln. 
13. Carl Backmans tomt Färgaregatan n:o 10, bibehålles i kronor 2 per 
kvadrataln. 
14. Att Sveriges Förenade Konservfabrikers tomt Rosviksgatan n:o 6-7 jämte 
Grave Josias Sundbergs, Rosviksgatan n:o 8 anse vi bör bibehållas i föreslagna 
4 kronor per kvadrataln. 
15. Att Idrottsföreningen Kamraterna får sin tomt fri. 
16. Angående av Byggnadsnämnden påpekade hus som tillhör Handlande 
Jonas Alexander Jakobsson och Bagare Edvard Ekstedt som skulle till vissa 
delar ligga å stadens mark anser vi att Drätselkammaren bör uppmäta tomterna 
och sedan överenskomma med ägarna om arrendet. 
17. Förslaget till arrendekontrakt godkännes i alla delar med instämmande i 
Byggnadsnämndens önskan att § 3. bibehålles. 
 
Lysekil den 22 Februari 1915 
 B.P. Jonsson 
Magnus Radhe August Mattsson 
Otto Gottfrid Löfving JOHAN EMIL Lindbom 

 
Utdrag av protokollet, hållet vid 

Drätselkammarens i Lysekil möte 
den 10 mars 1915 
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 § 41. Föredrogs från Stadsfullmäktige remitterade ärendet om stadens 
arrendetomter och beslöt Drätselkammaren i ärendet följande: 

 
 Anders Bratts barns tomt Blekebackegränd n:o 12 sättes i 1 krona per 

kvadrataln. 
 Otto Gottfrid Löfvings tomt Stora Kyrkogatan n:o 1 uppmätes. 
 Karl Oskar Sandbergs tomt Färgaregatan n:o 2 sättes till 2,50 kronor per 

kvadrataln. 
 Skomakare Niklas Anton Mellgrens tomt Färgaregatan n:o 3 sättes till 2,50 

kronor per kvadrataln. 
 Lina Johanssons tomt Kvarngränd n:o 12 sättes till 0,75 kronor per kvadrataln 

att tills vidare gälla för nuvarande innehavare samt att arrendet uttages då så är 
lämpligt. 

 Arbetaren A. Hanssons och ölutköraren Fritz Johanssons tomter 
Landsvägsgatan n:o 6 sättes till 2,50 kronor per kvadrataln. 

 Axel Gewalts tomt Landsvägsgatan n:o 11 sättes till 2,50 kronor per 
kvadrataln, men att Gewalt äger rätt att få sig tilldelat endast för husen nödigt 
område eller cirka 500 kvadratalnar. 

 Maria Katarina Erlandssons tomt Landsvägsgatan n:o 14 sättes till kronor 2,50 
per kvadrataln. 

 Sveriges Förenade Konservfabrikers tomter till husen Rosviksgatan n:o 6 och 
n:o 7 samt 

 Grave Josias Sundbergs arvingars tomt Rosviksgatan n:o 8 sättes till 5 kronor 
per kvadrataln, dock att före detta Fredrik Carlssons tomt endast tills vidare 
utarrenderas. 

 Mot dessa tomtpris kronor 5 per kvadrataln reserverade sig Herr Björsell med 
anledning till sin föregående reservation av den 18/12 föregående år och ansåg 
fortfarande, att minimum borde vara 6 kronor per kvadrataln. 

 Beträffande Apotekare Björkmans paviljong anser Drätselkammaren att 
ifrågavarande område för paviljongen bör tillhöra staden och vara under dess 
förvaltning samt att hamnen bör till staden återbära uppburna arrenden från de 
föregående åren. 

 Handlande Bonlars Jonas Jonssons trädgårdstomt Kyrkvik n:o 31 sätts till 
kronor 32 för 640 kvadratalnar, det vill säga 5 öre per kvadrataln, men att den 
utarrenderas endast tills vidare eller tills staden behöver taga den i anspråk. 

 Karl Leonard Mattssons tomt Kyrkvik n:o 39 sätts till kronor 3 per kvadrataln. 
 Jordlott i Åkerbräckan bör sättas till ett årligt arrende av 50 kronor, då den 

redan är utarrenderad för detta pris per år. 
 Bleckslagaren Carl Leonard Johanssons änkas tomt Kvarngränd n:o 8 sätts till 

kronor 1,25 per kvadrataln. 
 För närmare utredning av vissa detaljer bordlades ärendet till ett kommande 

sammanträde. 
  Som ovan 
  Axel Holmqvist 
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 Rätt utdraget från det justerade protokollet betygas 
  Axel Holmqvist 
 

Utdrag av protokollet, hållet vid 
Drätselkammarens i Lysekil sammanträde 

den 30 mars 1915 
 

§ 51. Från § 41 bordlagda ärendet om stadens arrendetomter upptogs ånyo till 
behandling. 

 Med anledning av Byggnadsnämndens uttalande den 2 februari detta år 
beträffande tomter, som inom den närmaste tiden behövas för gatu- och 
tomtregleringar, beslöt Drätselkammaren föreslå Stadsfullmäktige följande: 

 Att samtliga tomter i Gamla Strandgatan, med undantag av Herms n:o 60, 
utarrenderas i vanlig ordning, då nämnda gatas reglering ej på mycket länge 
kan tänkas ifrågakomma. 

 Beträffande Herms tomt n:o 60, att densamma ej utarrenderas förrän det 
ordnats med flyttningen av det hus som ligger i Drottninggatans förlängning. 

 Att Bansviksbergsgatans samtliga tomter utarrenderas av samma skäl, som de 
för Gamla Strandgatan anförda. 

 Att följande tomter med hänsyn till deras läge i en blivande gatureglering ej 
utarrenderas: Stora Kyrkogatan n:o 1 Löfvings, n:o 2 Elida Anderssons och 3-4 
Kjällmans. 

 Tillika uppdrogs åt herrar Ordföranden och Stadsingenjör Kornell att 
underhandla med ägaren av husen å nämnda tomter för eventuell 
överenskommelse med hänsyn till reglering. 

 Att tomterna till Noréns hus till n:o 42 och n:o 43 Kungsgatan utarrenderas 
med den areal som enligt Stadsingenjörens uträkning återstår sedan de 
Bovikska tomterna n:o 45 och n:o 45½ vid samma gata reglerats. 

 Att följande tomter på grund av att de ligger i blivande gaturegleringar ej 
utarrenderas annorlunda än tills vidare: 

 
 Kungsgatan: n:o 11 Lundells och n:o 12 Olssons. 
 Skottegränd: n:o 8 Oscar Nilssons och n:o 10 Toresons. 
 Landsvägsgatan: n:o 1 Sandbloms änkas, n:o 2 Carl Olssons, n:o 3½ C.H. 

Anderssons, n:o 4 Klas Helps och n:o 5 Anton Bernhard Anderssons. 
 Sillgränd: n:o 7 Olof Olssons. 
 Kyrkvik: n:o 8 Husbergs, n:o 10 Salomon Lindströms och Olof Anderssons 

samt n:o 15 Corneliussons. 
 
 Byggnadsnämnden hade även i nämnda utlåtande påpekat att delar av Jonas 

Alexander Jakobssons och Edvard Ekstedts tomter ligger å stadens mark utan 
att vara i arrendeförslaget upptagna och uppdrogs med anledning härav åt 
Stadsingenjören att inkomma med uppgift om huru stor areal som sålunda av 
vederbörande disponeras. 

 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 51.docNyhetsbrev 51 20240224 © Per Stenros Sid 15 
 

 Sedan ovanstående behandlats beslöt Drätselkammaren angående tomten n:o 2 
(99) i Färgaregatan, varav staden äger en mindre del, med hänvisning till 
tomtplanelagen 12 §, att hos Stadsfullmäktige yrka på att ifrågavarande del 
icke utarrenderas och att beslut därom ej fattas förrän ytterligare utredning i 
saken från Drätselkammaren inkommer. 

 
 Drätselkammaren återupptog även frågan om den procent, som å respektive 

tomtvärden bör som årligt arrende utgå och beslöt att vidhålla sitt beslut av 18 
december föregående år om 4 %. 

 Herr vice ordföranden ansåg dock med anslutning till sitt gjorda uttalande i 
frågan 18/12 föregående år, att procenten borde sättas till lägst 4½ %. 

 Denna åsikt delades även av Herr Ordföranden. 
 
 I förslaget till arrendekontrakt beslöts att hos Stadsfullmäktige föreslå § 5 att 

bliva av följande lydelse: 
 ”För den händelse å arrenderad tomt befintliga byggnader nedbrinna eller av 

annan anledning borttages upphör i och med detsamma arrendeupplåtelsen att 
gälla, men dåvarande tomtinnehavaren, som är skyldig betala arrendeavgiften 
intill dess tomten är helt avröjd och anmälan därom lämnats Drätselkammaren, 
har dock förmånsrätt till nytt arrende eller köp.” 

 
 De ändringar som Drätselkammaren gjort genom att avvika från sitt föregående 

förslag och av Stadsfullmäktige utsedda kommitterades utlåtande i ärendet, 
motiveras med att Kammaren anser samtliga tomter vara satta i låga värden 
jämförda med eventuella försäljningspriser. 

 Denna paragraf förklarades genast justerad. 
  Som ovan 
  Axel Holmqvist 
 
 Rätt utdraget betygas 
  Axel Holmqvist 
 
 Härjämte förelåg det förslag till nya tomtarrenden i Lysekil 1915-1924, som de 

av Drätselkammaren tillsatta kommitterade. Herrar Johan Anton Andersson, 
Oscar Wallén och Elis Luckey utarbetat, Bilaga § 51e. 

 Dessa herrar kommitterade hade jämväl föreslagit följande: 
1. Arrendetiden sättes till 10 år för byggnadstomter i allmänhet, med vissa 
inskränkningar för en del på senare tiden och på särskilda villkor utarrenderade 
områden. 
2. Arrendeavgiften bör utgå med 4 % av tomtvärdet. 
3. De övriga villkoren i arrendekontrakten bör till alla delar vara lika dem, som 
stipulerats i de föregående kontrakten. 

  
Under den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig följande: 
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 Herr Sterner yrkade bifall till samtliga de av Drätselkammaren föreslagna 
ändringarna med det tillägget att före detta Mollénska trädgården, som 
arrenderas av Direktör Carl Magnus Lindebäck endast utarrenderas tills vidare 
på grund av läget i Drottninggatans förlängning. 

 Herr vice ordföranden föreslog, att man genomgår arrendeförslaget gata för 
gata. 

 Herr Andersson: Beträffande de regleringar som Byggnadsnämnden framställt 
torde dessa ej komma så snart, yrkade därför att tomterna i regel utarrenderas 
på 10 år, då det eljest skulle oroa mången gammal tomtinnehavare, som ej 
finge sitt kontrakt prolongerat på nämnda tid och stadens intressen vore ju i alla 
händelser skyddade genom § 3 i arrendekontrakten. 

 Ansåg ock att Backmans tomt Färgaregatan n:o 10 var för högt värderad 
jämförd med Mellgrens, så ock att en del tomter vid Landsvägsgatan satts i för 
höga värden. 

 Herr Radhe ansåg att Stadsfullmäktige först borde besluta i frågan om 
utarrendering och sedan bestämma den procent som skall å tomtvärdet utgå 
som arrende, yrkade i övrigt i likhet med Herr Andersson. 

 Herr Gunnerson: Att arrendetiden sätts till 10 år är på grund därav att vid 
jordens försäljning till staden husägarna fått löfte att framdeles få orubbade 
besitta innehavda arrendetomter. 

 Herr Berger: Att arrendetiden ju i allmänhet kunde sättas till 10 år med 
undantag av sådana tomter, vilka staden i en snar framtid kan behöva för 
regleringar och borde dylika tomter antingen ej utarrenderas eller endast tills 
vidare. 

 Herrar Bovik, Laurin, Granberg, Luckey och Löfving yrkade i likhet med Herr 
Sterner bifall till Drätselkammarens förslag på grund av att det ej kunde anses 
klokt att staden onödigtvis band sin handlingsfrihet i sådana fall, då man vore 
viss att tomter inom kort behövdes för regleringar. 

 
 Då överläggningen förklarades avslutad beslöt Stadsfullmäktige på Herr 

Ordförandens förslag att fatta besluten i ärendet enligt följande ordning: 
1. Den procent som å tomtvärdet bör som arrende utgå. 
2. Arrendekontraktens lydelse. 
3. Arrendetidens längd i allmänhet. 
4. Värdesättning av respektive tomter och områden samt bestämmande av 
sådana, som antingen icke eller endast tills vidare utarrenderas. 

 
 Punkt 1: 
 Stadsfullmäktige beslöt att 4 % å tomtvärdet som årligt arrende skall utgå. 
 

Punkt 2: 
 Herr Radhe ansåg att punkt 2 i arrendekontrakten borde bibehållas oförändrad 

enligt gamla kontrakten. 
 Herr Gunnerson fann det orätt att staden förbehöll sig rätt att draga 

rörledningar genom utarrenderade tomter. 
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 Herrar Laurin, Granberg, Sterner och Wallén yrkade bifall till 
Drätselkammarens förslag till ändring av nämnda punkt. 

 
 Stadsfullmäktige beslöt att punkt 2 i det nya kontraktet skulle erhålla följande 

lydelse: 
 ”Tomtinnehavare vare skyldig att lämna de personer, som ombesörja stadens 

uppmätning samt stadsingenjören eller hans ombud och arbetare fritt tillträde 
till den arrenderade tomten i och för utförande av mätningsarbeten, kloak- och 
vattenledningar m.m. Skulle det befinnas, att tomten är större än här ovan 
angivits, är tomtinnehavare skyldig att för det år, varunder mätningen 
verkställts, samt kommande år av arrendetiden erlägga det högre 
arrendebelopp, som med tillämpning av den fastställda beräkningsgrunden 
därigenom uppstår, skulle tomten vara mindre inträder ett motsatt förhållande.” 

 
 Vidare beslöt Stadsfullmäktige att punkt 5 i gamla kontraktet utgår och att 

punkterna 6, 7, 8 i gamla kontraktet blir 5, 6, 7 i det nya samt att punkt 5 i det 
nya kontraktet får följande lydelse: 

 ”För den händelse å arrenderad tomt befintliga byggnader nedbrinna eller av 
annan anledning borttages upphör i och med detsamma arrendeupplåtelsen att 
gälla, men dåvarande tomtinnehavaren, som är skyldig betala arrendeavgiften 
intill dess tomten är helt avröjd och anmälan därom lämnats Drätselkammaren, 
har dock förmånsrätt till nytt arrende eller köp.” 

 
 I övrigt beslöt Stadsfullmäktige att det nya kontraktet skall avfattas lika med 

det gamla med iakttagande av ovannämnda ändringar. 
 
 Punkt 3: 
 Stadsfullmäktige beslöt följande beträffande tomtprisen: 
 Kapten Karl Backmans arrendetomt Färgaregatan n:o 10 per kvadrataln kronor 

2:-, Grave Josias Sundbergs arvingars arrendetomt Rosviksgatan n:o 8 per 
kvadrataln kronor 4:-. 

 Med votering som utföll så att 12 röster avgavs för 2:50 och 11 för 2 kronor 
beslöt Stadsfullmäktige att A. Hanssons och Fritz Johanssons arrendetomt 
Landsvägsgatan n:o 6 i enlighet med Drätselkammarens förslag skulle sättas 
till 2:50 kronor per kvadrataln. 

 Ävenledes medelst votering avgjordes priset å C.L. Mattssons arrendetomt 
Kyrkvik n:o 31. 

 Voteringen utföll så att 11 röster avgavs för Drätselkammarens förslag 3 
kronor och 11 röster för 2:50 kronor. Då Herr Ordföranden röstade för det lägre 
förslaget och därigenom fällde utslagsrösten hade Stadsfullmäktige alltså 
beslutat att nämnda tomt skulle sättas till 2:50 kronor per kvadrataln. 

 De övriga priserna i arrendeförslaget beslöt Stadsfullmäktige utan diskussion 
fastställa i i enlighet med Drätselkammarens förslag. 

 
 Härefter beslöt Stadsfullmäktige följande i ärendet: 
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 Att Noréns arrendetomter Kungsgatan n:o 42 och n:o 43 ej utarrenderas förrän 
Bovikska tomten reglerats och då med den areal som enligt stadsingenjörens 
uträkning återstår. 

 Att Jonas Alexander Jakobssons och Edvard Ekstedts tomter, som delvis ligger 
å stadens mark skall uppmätas. 

 Att för Apotekare Björkmans paviljong Rosviksgatan arrendet hädanefter 
betalas till staden och ej till hamnen då av kartan framgår att paviljongen ligger 
å stadens område. 

 Mot detta beslut reserverade sig Herr Radhe med hänsyn till ovissheten 
huruvida området tillhör staden eller hamnen. 

 
 Att följande tomter och områden icke utarrenderas förrän Drätselkammaren till 

Stadsfullmäktige inkommer med vidare yttrande beträffande regleringar som 
berör ifrågavarande platser: 

 Gamla Strandgatan n:o 60: Hems arrendetomt. 
 Stora Kyrkogatan n:o 1. Löfvings arrendetomt (uppmätes). 
 Stora Kyrkogatan n:o 2, Elida Andersson arrendetomt. 
 Stora Kyrkogatan n:o 3-4, Kjällmans arrendetomt. 
 Färgaregatan n:o 2, Sandbergs arrendetomt. 
 
 Att följande tomter och områden endast tills vidare utarrenderas: 
 Före detta Mollénska trädgården för närvarande arrenderad av Direktör Carl 

Magnus Lindebäck. 
 Kolholme för närvarande arrenderad av Lysekils Mekaniska Verkstads AB. 
 Kolholme för närvarande arrenderad av Olof Olsson, 
 Kungsgatan n:o 12, C.Th. Olssons arrendetomt. 
 Kungsgatan n:o 11, E. Lundells arrendetomt. 
 Kungsgatan n:o 35, August Mattssons arrendetomt. 
 Skottgränd n:o 8, Oskar Nilssons arrendetomt. 
 Skottgränd n:o 10, H. Toresons arrendetomt. 
 Landsvägsgatan n:o 1, Sandbloms Änkas arrendetomt. 
 Landsvägsgatan n:o 2, Carl Olssons arrendetomt. 
 Landsvägsgatan n:o 3½, C.H. Anderssons arrendetomt. 
 Landsvägsgatan n:o 4, Klas Helps arrendetomt. 
 Landsvägsgatan n:o 5, Anton Bernhard Anderssons arrendetomt. 
 Rosviksgatan n:o 6-7, Sveriges Förenade Konservfabrikers arrendetomt. 
 Kyrkvik n:o 8, Lotten Husbergs arrendetomt. 
 Kyrkvik n:o 10, Lindströms och Anderssons arrendetomt 
 Kyrkvik n:o 15, Constantia Corneliussons arrendetomt 
 Kyrkvik n:o 31, Bonlars Jonas Jonssons arrenderade trädgård. 
 Åkerbräckan, Carl Algot Svenssons arrenderade jordlott. 
 
 Stadsfullmäktige hade alltså beslutat att tomtarrendena i Lysekil för tiden 

1915-1924 skall utgå på sätt och villkor som framgår av Bilaga § 51 f. 
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1915-04-08 Af Stadsfullmäktige den 8 april 1915 beslutade Tomtarrenden i Lysekil 1915 

till och med 1924. Bilaga § 51. (Foto Per Stenros) [Anm: Lysekil Kalendarium 1900-
1924 har fokus på Gamlestan. 
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1915-04-08 Af Stadsfullmäktige den 8 april 1915 beslutade Tomtarrenden i Lysekil 1915 

till och med 1924. Bilaga § 51. Gamla Strandgatan. (Foto Per Stenros) 
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1915-04-08 Af Stadsfullmäktige den 8 april 1915 beslutade Tomtarrenden i Lysekil 1915 

till och med 1924. Bilaga § 51. Gamla Strandgatan fortsättning. (Foto Per 
Stenros) 
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1915-04-08 Af Stadsfullmäktige den 8 april 1915 beslutade Tomtarrenden i Lysekil 1915 

till och med 1924. Bilaga § 51. Bansviksgatan och Blekebackegränd. (Foto Per 
Stenros) 
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1915-04-08 Af Stadsfullmäktige den 8 april 1915 beslutade Tomtarrenden i Lysekil 1915 

till och med 1924. Bilaga § 51. Blekebackegränd fortsättning, Rinkenäsgränd, 
Stora Kyrkogatan, Kungsgatan, Korsgatan och Färgaregatan. (Foto Per Stenros) 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 52 (avskrift PS): 
 Under § 44 2/3 detta år behandlade och till Hamnstyrelsen remitterade ärendet 

om Handels- och Sjöfartsnämndens hemställan att Stadsfullmäktige hos 
Kungliga Lotsstyrelsen måtte göra framställning om uppbyggandet av en 
inseglingsfyr till Lysekil på holmen Gäven föredrogs ånyo. 

 Hamnstyrelsen hade inkommit med yttrande i ärendet och förklarat sig på det 
livligaste ansluta sig till Handels- och Sjöfartsnämndens ifrågavarande förslag. 

 Tillika hade Hamnstyrelsen i detta yttrande uttalat, att om förslaget vunne 
Stadsfullmäktiges bifall, och Kungliga Lotsstyrelsen på framställning av 
Stadsfullmäktige skulle besluta bekostnaden av ifrågasatta inseglingsfyr, 
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Hamnstyrelsen för sin del skulle besluta uppbyggandet av en mindre ledfyr på 
Släggöbåden. 

 Den uppfattning av frågans stora vikt för Lysekils sjöfart, som uttryckts i 
Handels- och Sjöfartsnämndens skrivelse av den 1/3 detta år, samt 
Hamnstyrelsens ovannämnda yttrande av den 27/3 detta år, jämte Sotenäs 
Härads Assuransförenings och Bohusläns Enskilda Försäkringsbolags 
uttalanden av respektive 12/2 och 27/3 detta år, delades fullständigt av 
Stadsfullmäktige och beslöt Stadsfullmäktige enhälligt att ingå till Kungliga 
Lotsstyrelsen med vördsam begäran om att Kungliga Lotsstyrelsen måtte låta 
uppbygga en inseglingsfyr till Lysekil på holmen Gäven. 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 53 (avskrift PS): 
 Det under § 45 3/2 detta år behandlade och till Drätselkammaren remitterade 

ärendet om Handels- och Sjöfartsnämndens begäran att telefon på stadens 
bekostnad måtte införas till Tullkammaren återupptogs till behandling. 

 Drätselkammaren hade i sitt yttrande till Stadsfullmäktige hemställt att 
Stadsfullmäktige måtte till Kungliga Generaltullstyrelsen ingå med begäran att 
densamma härstädes i likhet med å en del andra platser bekostar telefon till 
Tullkammaren. 

 Herr Berger, som meddelade att tullkammaren här, allaredan till Kungliga 
Generaltullstyrelsen ingått med sådan begäran, yrkade i avvaktan på resultatet 
bordläggning och beslöt Stadsfullmäktige i enlighet med detta yrkande. 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 54 (avskrift IF): 
 Konungens Befallningshafvandes i Göteborgs och Bohus län utfärdade 

ordningsföreskrift för Lysekil angående anmälningsskyldighet af resande vid 
vite för uraktlåtenhet jämte besvärshänvisning föredrogs. 
Herr Radhe yrkade att Stadsfullmäktige skulle öfverklaga berörda 
ordningsföreskrift hvad anginge det högt satta vitet. 
Med afslag å Herr Radhes yrkande beslöto Stadsfullmäktige lägga föreskriften 
till handlingarna. 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 59 (avskrift IF): 
 Revisionsberättelse rörande Lysekils Skyttegilles räkenskaper och förvaltning 

för år 1914 föredrogs och beslöto Stadsfullmäktige att för sin del och i enlighet 
med revisorernas tillstyrkande bevilja ansvarsfrihet för den tid berättelsen 
omfattade. 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 61 (avskrift IF): 
 Föredrogs anhållan från stärbhusdelägarne efter Fröken Ida Sanne om att 

Stadsfullmäktige ville mottaga en fond af 3.000 kronor afsedd för tre 
ålderstigna fattiga, ogifta fruntimmer i Lysekil, samt utse 2 personer att jämte 
stadens kyrkoherde förvalta densamma. 
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Stadsfullmäktige beslöto att med tacksamhet emottaga donationen, och att den 
skall bära namnet: »Ida Sannes fond» samt att till stärbhusdelägarne uttala 
Stadsfullmäktiges tack för gåfvan. 
Att förvalta fonden utsågos förutom församlingens kyrkoherde, som är 
själfskrifven, Herrar Ordföranden i Fattigvårdsstyrelsen Emil Löfberg och 
Fabrikören Elis Luckey båda intill årets slut. 
[Anm: Ida Amalia Sanne, född 1829-10-12 i Uddevalla, dör boende på Kungsgatan 12.] 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 63 (avskrift IF): 
 Magistraten hade för yttrande till Stadsfullmäktige öfverlämnat en nu 

föredragen, så lydande ansökan: 
 

Till . . . 
Konungens Befallningshafvande i Göteborgs och Bohuslän. Göteborg.  

Undertecknad får härmed vördsamt hemställa det Konungens 
Befallningshafvande måtte meddela tillstånd, att tiden för den utskänkning af 
brännvin, som beviljats af Lysekils Bränvinsförsäljnings Aktiebolag att utöfvas 
inom Badhusområdet i staden Lysekil under tiden från och med den 1 Juni till 
och med den 15 September 1915 måtte utsträckas till kl. 12 på natten inom 
severingslokalerna, de dagar då badsällskapet anordnar soaréer eller andra 
fästliga samkväm. 
Magistratens och Stadsfullmäktiges i Lysekil yttrande öfver ansökningen 
bifogas. 

Lysekil den 3 April 1915. 
ROBERT KJELLSTRÖM. 

 
Herrar Lidell, Anderson och Radhe yrkade, att Stadsfullmäktige skulle 
tillstyrka bifall till Herr Kjellströms ansökan. 
Herr Gunnarsson yrkade däremot, att Stadsfullmäktige skulle afstyrka 
beviljandet af ifrågavarande framställning. 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med förstnämnda yrkande, att tillstyrka 
bifall till Herr Kjellströms ansökan. 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 65 (avskrift IF): 
 Hamnstyrelsen anmälde, att densamma till vice Ordförande t. o. m. 1917 års 

slut omvalt Herr J. G. Gunnerson. 
Anmälan lästes och lades till handlingarna. 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 67 (avskrift IF): 
 Herr Tinggren hänvände sig till de härvarande representanterna för 

hamnstyrelsen samt handels- och sjöfartsnämnden med förfrågan huruvida 
några anstalter vidtagits för att leda någon del af exporttrafiken öfver Lysekil. 
Såväl Herrar Radhe som Berger meddelade, att de haft sin uppmärksamhet 
fästad på nämnda trafik, men att det dock blifvit andra städer som tagit hand 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 51.docNyhetsbrev 51 20240224 © Per Stenros Sid 26 
 

om densamma, troligen beroende därpå att Lysekil ej har statsbana och staten 
gifvetvis vill föredraga egna förbindelseleder. 
Herr Tinggren sade sig tillfredställd med de upplysningar, som erhållits. 

 

 
 
1915-05-01 Teaterpjäsen ”Rika morbror” framförs på Lysekils Teater, i Folkets hus på 

Västra Kronbergsgatan 2.  
 Lars Carneby: Min farmor Anna Carneby, född Johansson, är damen stående 

längst till vänster i vitt. (Foto via Lars Carneby 2020-10-07) [Anm: Anna Elisabet 
Johansson, född 1893-02-19 på Kungsgatan 63 i Lysekil.] 

 
1915-05-12 John Harald Lidells Conditori & Café har nu, efter genomgången renovering, 

inflyttat i sin gamla lokal på nedre botten. Lokalen, som betydligt utvidgats, är 
ljus och trevlig och verkar alltigenom förstklassig. Även trädgården har 
uppsnyggats, bland annat har ett nytt prydligt staket uppsatts. (Nya Lysekils-
Kuriren, 1915-05-12/KJ) 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 70 (avskrift IF): 
 Till examensvittnen vid Lysekils Samskolas realskoleexamen vårterminen 

1915 utsagos i enlighet med Valkommitténs föreliggande förslag: Herrar 
Apotekaren R. Björkman, Telegrafkommissarien A. E. Sandsjö och 
Postmästaren L. H. Cervin samt till deras suppleanter Herrar Direktör Ragnar 
Berger och Ingenjören Fr. Edholm. 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 73 (avskrift IF): 
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 För afgifvande af förslag till förklaring med anledning af det hos Konungens 
Befallningshafvande i Göteborgs och Bohuslän af Herr Konsul Magnus Radhe 
öfverklagade beslutet om införande af ordningsföreskrifter för hållande af 
fjäderfä i Lysekil hade Stadsfullmäktige den 8 april detta år tillsatt en kommitté 
bestående af Herrar Fritz Lüsch, John Sterner och B. P. Jonsson. 
Till dagens sammanträde hade denna kommitté inkommit med nämnda förslag, 
hvaraf efter vederbörlig motivering framgick, att beslutet i laga ordning 
tillkommit, hvarför Konungens Befallningshafvande måtte täckas lämna 
besvären utan afseende och stadfästa Stadsfullmäktiges berörda beslut. 
Stadsfullmäktige beslöto att godkänna kommitténs förslag till förklaring såsom 
sitt eget uttalande i saken att till Konungens Befallningshafvande i Göteborgs 
och Bohuslän öfverlämnas. 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 78 (avskrift IF): 
 Föredrogs skrifvelse från kyrkostämmans ordförande med stämmans svar på 

Stadsfullmäktiges skrifvelse innehållande villkoren, på hvilka staden ville 
öfverlåta jord till ny begrafningsplats. 
Stadsfullmäktige hade förbehållit sig, att staden skulle få disponera marken 
vänster om vägen för allmänt ändamål, intill dess kyrkorådet nödgas taga 
området i besittning för kyrkogård. 
Detta villkor i köpet ville kyrkostämman ej ingå på utan fordrade att 
församlingen från den dag, köpet afslutats, skulle hafva ensam dispositionsrätt 
till hela det inköpta området. 
Herr vice Ordföranden yrkade, att Stadsfullmäktige måtte frångå sitt 
ofvannämnda förbehåll och bifalla den nu af kyrkostämman gjorda 
framställningen. 
Herr Luckey understödde detta yrkande med det tillägg, att tvenne åbyggnader, 
1 mangårdsbyggnad och 1 lada, som finnas å området, äfven måtte för den 
fastställda köpesumman kronor 9.000 i köpet ingå. 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Herr vice Ordförandens yrkande jämte 
det af Herr Luckey föreslagna tillägget. 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 80 (avskrift IF): 
 Från stadens ombud vid stämmorna i Lysekils Järnvägsaktiebolag hade 

inkommit skrifvelse med anhållan om instruktioner för nästa bolagsstämma 
jämte Drätselkammarens och Valkommitténs yttranden. 

 Drätselkammaren hade beträffande arvoden åt styrelseledamöter, 
styrelsesuppleanter och revisorer i Lysekils Järnvägsaktiebolag föreslagit: 
Styrelseledamot 150 kronor årligen jämte fria resor i bolagets ärenden. 
Styrelsesuppleant vid inkallelse 10 kronor per dag jämte fria resor i bolagets 
ärenden. 
Revisorer 100 kronor årligen. 
Herr Radhe yrkade bifall till Drätselkammarens förslag. 
Herr Lidell yrkade, att arvode för suppleant utgår med kronor 15 per 
sammanträde. 
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Herr Berger yrkade, att inga andra än de nämnda arvoden må till 
styrelseledamöter och deras suppleanter utgå. Med dessa båda föreslagna 
ändringar beslöto Stadsfullmäktige antaga Drätselkammarens förslag och att 
uppdraga åt stadens ombud vid Lysekils Järnvägsaktiebolags stundande 
ordinarie bolagsstämma att föreslå arvoden enligt ofvanstående beslut. 

 Styrelseledamot 150 kronor årligen jämte fria resor i bolagets ärenden. 
Styrelsesuppleant vid inkallelse 10 kr. pr dag jämte fria resor i bolagets 
ärenden. Revisorer 100 kr. årligen. Herr Radhe yrkade bifall till 
Drätselkammarens förslag. Herr Lidell yrkade, att arvode för suppleant utgår 
med kronor 15 pr sammanträde. Herr Berger yrkade, att inga andra än de 
nämnda arvoden må till styrelseledamöter och deras suppleanter utgå. 
Med dessa båda föreslagna ändringar beslöto Stadsfullmäktige antaga 
Drätselkammarens förslag och att uppdraga åt stadens ombud vid Lysekils 
Järnvägsaktiebolags stundande ordinarie bolagsstämma att föreslå arvoden 
enligt ofvanstående beslut. 
 
Som ledamöter i järnvägsbolagets styrelse hade valkommittén föreslagit Herrar 
Konsul Aug. Lysell, Borgmästaren Axel Sundberg, Fabrikören J. E. Lindbom 
och Kyrkoherden Fritz Lusch samtliga i Lysekil samt förre Riksdagsmannen 
Oscar Olsson i Broberg med Herrar Rörläggaren C. V. Granberg, Direktören L. 
Laurin, Bryggeriägaren Gust. Karlson, Handlanden Hj. Carlson samtliga i 
Lysekil samt Landtbrukaren G. Hjorth i Broberg såsom suppleanter.  
 
Valkommittén hade föreslagit till revisorer: Kamreraren C. F. Lidell och 
Förvaltaren John Sterner med Herrar Inspektören Axel W. Christenson och 
Kaptenen Aug. Kihlberg såsom suppleanter. 
 
Genom sluten omröstning uppsattes följande till ledamöter i järnvägsbolagets 
styrelse: 
Herrar Borgmästaren Axel Sundberg, Fabrikören J. E. Lindbom, Kyrkoherden 
Fritz Lusch och f. Riksdagsmannen Oscar Olsson i Broberg hvardera med 22 
röster samt Herr C. G. Tinggren med 7 röster. 
 
Närmast i röstetal kommo Herrar L. Laurin med 6, Gust. Karlson med 5 och 
Konsul Aug. Lysell med 4 röster. 
Herr Radhe beklagade valets utgång, att Konsul Lysell blifvit satt utanför 
styrelsen, och beslöto Stadsfullmäktige, på Herr Radhes förslag, att i dagens 
protokoll uttala sitt tack tilll Herr Konsul August Lysell för all den uppoffring 
och det myckna arbete, han nedlagt för åstadkommandet af järnvägen (ill 
Lysekil. 
Som styrelsesuppleanter uppsattes Herrar Direktören L. Laurin, Rörläggaren C. 
V. Granberg, Bryggeriägaren Gust. Karlson, Handlanden Hjalmar Carlsson och 
Landtbrukaren G. Hjorth i Broberg. 
Dc fyra förstnämnda skola vid förfall ersätta de fyra styrelseledamöterna från 
Lysekil och Herr Hjorth skall ersätta Herr Oscar Olsson i Broberg. 
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Revisorer och deras suppleanter valdes i enlighet med ofvannämnda förslag 
från valkommittén. 
Åt stadens ombud vid nämnda bolagsstämma uppdrogs jämväl att rösta i 
enlighet med ofvanstående af Stadsfullmäktige antagna förslag till 
funktionärer. 

 
1915-05-20 Till att representera staden vid Lysekils Järnvägs bolagsstämma väljs vid 

fullmäktiges sammanträde Axel Sundberg, Johan Emil Lindbom, Fritz Lüsch 
och Oscar Olsson samt Carl Gustaf Tinggren. 
Fullmäktige uttalar ett varmt tack till konsul August Lysell för hans idoga 
arbete, dels att förverkliga tanken med järnväg till Lysekil och dels för hans 
arbete inom järnvägsbolaget. Lysell blir inte omvald som representant i 
styrelsen. (PK, 1915) 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 82 (avskrift IF): 
 Föredrogs skrifvelse från Pensionsnämndens Ordförande om ett förslagsanslag 

af 75 kronor till bestridande af kostnaderna för läkareundersökning af vissa 
meddellösa pensions- och pensionsunderstödssökande. 

 
Drätselkammaren, dit ärendet af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige 
remitterats, hade afgifvit följande yttrande: 
Att då de personer, som söka pension eller pensionsunderstöd i regel äro 
mindre bemedlade och således pensionsstyrelsen delvis trätt i fattigvårdens 
ställe och däraf föranledes minskning i vederbörande läkares arbete för 
fattigvården, så anser Drätselkammaren med stöd af gällande instruktion för 
stadens läkare, §§ 4 och 13, att dylik undersökning bör af 2:dra Stadsläkaren 
förrättas utan afgift. 
Herr Radhe yrkade bifall till den af Pensionsnämnden gjorda framställningen. 
Herrar Hörman och Thorsson yrkade bifall till Drätselkammarens förslag i 
ärendet. 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med sistnämnda yrkande. 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 85 (avskrift IF): 
 Stadsfiskalen hade genom skrifvelse meddelat Drätselkammaren, att flera af 

poliskonstaplarna inkallats till militärtjänstgöring och samtidigt hemställt att 
beslut måtte fattas, huru under deras frånvaro dem tillkommande aflöning skall 
utgå. 
Drätselkammaren hade beslutat, att med ärendet till Stadsfullmäktige ingå och 
där förorda, att polismans aflöning under militärtjänstgöring utbetalas med 
afdrag af tjänstgöringspengar, som utgöra 30 % af lönen. 
På Herr Radhes yrkande beslöto Stadsfullmäktige bifalla Drätselkammarens 
nämnda förslag. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 86 (avskrift IF): 
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 Föredrogs A.B. Öhnbergs skrifvelse till Drätselkammaren om Hamnstyrelsens 
föreläggande att borttaga utbyggnad vid Öhnbergs fabrik. 

 
 Drätselkammarens föreliggande yttrande i ärendet innehöll följande: 

Att Öhnbergs begäran att få hafva kvar nämnda utbyggnad borde villfaras; 
Att hänskjuta saken till Stadsfullmäktiges afgörande; 
Att Öhnberg tillsvidare med 3 månaders uppsägning från stadens sida får hafva 
kvar ifrågavarande utbyggnad, men att senast 3 månader efter eventuell 
uppsägning Öhnberg på egen bekostnad skall hafva borttagit byggnaden och 
afröjt platsen, samt att sökanden äfven vidtager de anordningar, som från 
hälsovårdssynpunkt kunna anses erforderliga för platsen ifråga. 
Herr Radhe fann det egendomligt, att Drätselkammaren kunde tillstyrka att 
dylikt skjul kunde få kvarstå, synnerligen som det låge i gata enligt nya 
stadsplanen och meddelade, att från början hade .detta skjul legat i vatten, men 
att nu en del af platsen utfyllts, och hade Öhnberg i öfrigt tagit sig dubbelt 
större område, än han från början af Hamnstyrelsen erhållit löfte till samt 
yrkade i följd af anförda skäl afslag på Drätselkammarens förslag. 
Herrar Luckey, Berger, August Mattsson och Lindbom yrkade bifall till 
Drätselkammarens förslag. 
Herr August Mattsson gjorde äfven det tillägg till sistnämnda yrkande, att 
uppsägningstiden bestämmes till 6 månader. 
 
Då öfverläggningen förklarats afslutad beslöto Stadsfullmäktige med den af 
Herr August Mattsson förslagna ändringen att bifalla Drätselkammarens 
ofvannämnda förslag. 
Mot detta beslut reserverade sig Herr Radhe på grund af att berörda utbyggnad 
ligger i gata enligt § 87 den nya stadsplanen. 

 
1915-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 87 (avskrift IF): 
 Från Herr Konsul Magnus Radhe hade följande motion inkommit: 
 

Till Herrar Stadsfullmäktige, Lysekil. 
För att kunna ordna den utfyllda delen av så kallade Vadet söder om 
järnvägsområdet och komplettera detsamma i rak linje till Richters magasin 
samt förse utfyllnaden med en strandskoning och då detta bör verkställas av 
Hamnstyrelsen att successivt utföras, får jag föreslå; 

Att å utfyllnaden, som förut ställts till Hamnstyrelsens förfogande, 
avtaga en körbana till godsmagasinet och Richters fabrik av 5 meters 
bredd räknat från järnvägens staket i rak linje och att denna körbana 
icke ingår i hamnens underhållsskyldighet. 

I norra hamnen har Hamnstyrelsen låtit utfylla och planera samt provisoriskt 
anlagt strandskoning med trävirke eller så kallad brobänk söderut från piren, 
men då mycket återstår för att inom den fastställda kajlinjen kunna 
åstadkomma en strandskoning, som möjliggör en förbindelse med vad som 
redan utförts till Mekaniska Verkstadens gräns, får jag likaledes föreslå: 
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 Att den utfyllnad i norra hamnen, som genom Hamnstyrelsens försorg 
redan blivit verkstäld och som kommer att ytterligare kompletteras, 
ställes under Hamnstyrelsens förvaltning och underhåll med undantag, 
dels av den gata, som enligt Stadsfullmäktiges fastställda stadsplan 
finnes angiven, och dels af Bansviksområdet, betecknat med tomt n:r 
1. 

Lysekil den 18 maj 1915. 
MAGNUS RADHE. 

 
 Stadsfullmäktige beslöto remittera detta ärende till Hamnstyrelsen och 

Drätselkammaren. 
 
1915-05-22 Fastighets- och Lösöresauktion. Genom frivillig auktion som hålles å Slätten 

18 Berga Gåshogen lördagen den 5 nästa juni kl. 2 e.m. låter Maria Larssons 
arvingar försälja dels en tomt med boningshus av granit och två obebyggda 
tomter och dels diverse möbler, husgeråd, linne, gång- och sängkläder, mm. 
Fastigheterna säljes kl. 2 och var för sig. Lysekil den 17 maj 1915, Elias 
Sandell. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-05-22/KJ)[Anm: Fastigheten är det så kallade 
Stenhuset, Berga Gåshogen. Dagens adress är …] 

 
1915-05-26 Arbetet med omläggningen från luft- till jordledning för ”Telegrafene” 

ledningar har nu satts i gång med full kraft. Omläggningen är, ehuru den blir 
endast delvis, mycket välkommen. Kunde staden haft råd att lägga om sitt 
elektriska ledningsnät till jordledning, åtminstone för Kungsgatan, skulle det 
också varit att rekommendera. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-05-26/KJ) 

 
1915 Ångaren GUSTAFSBERG säljs till Ångbåts AB Bohuslänska Kusten i 

Uddevalla. 1949 går bolaget i likvidation och hon säljs 1950 till Uddevalla 
Trafik AB. År 1998 döps hon om till GUSTAFSBERG II. Idag går hon för 
Uddevalla Turism AB. (Morgan Lundberg 2018-08-21 – Facebook: Bohuslän Förr & Nu) 

 
1915-06-05 Betydande vinster tycks vara genomgående för industriföretagen från 

föregående år. Lysekils Mekaniska Verkstad till exempel har en årsvinst på 
122.000 kronor som fördelas med 7 procent på stamaktier och 10 procent på 
preferensaktier. Verkstaden har således nått en högre vinst än till exempel 
Lindholmens varv och det på en tredjedel så stor arbetsstyrka. (Nya Lysekils-
Kuriren, 1915-06-05/KJ) 

 
1915-06-16 Å Mekaniska Verkstaden härstädes har anställts yrkeskunnig ledning för 

järnbåts-byggeri. Meningen lär vara att börja så smått med mindre järnbåtar 
avsedda för motormaskineri. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-06-16/KJ) 

 
1915-06-26 Ledighet under tiden 23-27 dennes blev det vid Lysekils Mekaniska Verkstad 

efter framställan från personalen därstädes. Det hade begärts semester med 
bibehållen lön under dagarne 25-26, men sådan var omöjlig att erhålla, av vad 
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skäl förstå vi ej, då ett par dagars timlöneersättning säkerligen ej varit svårt för 
vederbörande att utanordna och hade helt visst verkstaden haft nytta av, om 
den tillmötesgått arbetarnas lilla krav. Nu togs ju ledigheten emot, ehuru inte 
för alla med odelat välbehag, emedan den gör ett djupt grepp i en kommande 
avlöning. Men vi får hoppas på bättre förståelse och dito resultat en annan 
gång. 

 
En ihållande brådska råder vid verkstaden och enligt rykte skall det finnas 
beställningar för ett år framåt. Det är huvudsakligast stora maskiner, från 50 
upp till 200 hästkrafter, som det rör sig om, vilka inmonteras i större fiskebåtar. 
(Nya Lysekils-Kuriren, 1915-06-26/KJ) 

 
1915-06-28 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 90 (avskrift IF): 
 Under § 107 den 3 September 1914 till Brandkommittén remitterade ärendet, 

Magistratens utlåtande med anledning af Stadsfullmäktiges den 30 December 
1913 gjorda hemställan om förslag till bättre anordning och kontroll ifråga om 
nattpatrulleringen härstädes föredrogs jämte följande från Brandkommittén nu 
inkomna yttrande: 

 
Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Sedan Herrar Stadsfullmäktige infordrat den så kallade brandkommitténs 
yttrande öfver Magistratens utlåtande angående nämnda kommittés förslag till 
effektivare polisbevakning inom staden nattetid, särskildt beträffande 
upptäckandet af eldsutbrott, få undertecknade vördsamt anföra: 
Magistraten framhåller såsom det mest i ögonen fallande i vårt förslag att vi 
icke angifvit i hvad mån brister i bevakningen föreligga. — Skäl till kritik ha 
ingalunda saknats, hvarom polisförhörsprotokollen öfver senaste eldsvåda bära 
nogsamt vittnesbörd. Att den beordrade provalarmeringen 3 gånger i veckan, 
som handhafves af å poliskontoret tjänstgörande konstapel och som en viktig 
faktor måste ingå i brandbevakningssyslemet, ofta uteblir, vittnar heller icke 
fördelaktigt om brandbevakningstjänstens uppehållande. Kommittérade anse 
emellertid det viktigare att söka åstadkomma bättre effektivitet än att kritisera 
det som varit. 
Såsom skäl för att de 3 bevakningsdistrikten vore tillfyllest anför Magistraten 
att vid ett eldsutbrott skedde upptäckten af polisen, vid ett var denno så nära 
brandstället att han vid upptäckten genast kunde slå alarm. Vid alla öfriga 
eldsvådetillfällen var polisen framme vid eldhärden före brankåren. — Med 
kännedom om att flertalet brandsoldater bo å Kronberget, hvarifrån de efter 
larmgifningen ha att i brandstationen i Rosvik afhämta eldsläckningsattiraljen, 
af hvilken en väsentlig del måste framföras till eldhärden med handkraft, vore 
det högst underligt om icke den patrullerande polisen under hela den härför 
åtgångna tidsrymden skulle framkommit till brandplatsen. Vi anse 
Magistratens motivering för tre distrikts bibehållande icke tillfyllest. 
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Magistraten tillvitar kommittén att i sin uppgift om de respektive 
polisstyrkorna i Varberg och Alingsås icke ha medräknat en öfverkonstapel i 
hvar af dessa städer. — I de af oss från vederbörande stadsfiskaler erhållna, här 
fogade uppgifter angående respektive städers polisstyrkor finnes ingen 
öfverkonstapel upptagen och häraf måste följa att om någon öfverkonstapel 
finnes i dessa städer, patrullerar denne icke utan bestrider den kontrolltjänst, 
som i vår stad åligger stadsfiskalen. I det af Magistraten uppgifna antalet 
poliser i Lysekil torde icke medräknats polisen å Slätten, som emellanåt 
tjänstgör inom staden. 
 
Vid Magistratens meddelade uppgift angående det stora antalet brottmål i 
Lysekil år 1912 torde dock afseende böra fästas vid det under detta år 
pågående järnvägsbygget inom staden och dess närhet medförande en massa 
vilda och oroliga individer, som särskilt efter aflöningar nog väsentligt bidragit 
till det stora antalet brottmål. Stadsfullmäktiges på sin tid uttalade önskemål 
om kraftigare polisbevakning å Landsvägsgatan torde nog äfven ha tillkommit 
med hänsyn till järnvägsbygget. 
 
Magistraten medgifver att kontrollen å nattbevakningen inom staden icke är 
tillfredsställande, men anser att enda möjlighet till förbättring härutinnan 
uppnås genom anställandet af öfverkonstapel, hvaraf då måste följa att 
nuvarande system bör få fortgå till dess en öfverkonstapel anställes. — 
Kommitterade äro af annan mening och vidhålla sitt uttalande angående 
kontrollens införande, hvilket enligt kommitterades mening vore af god 
verkan. 
 
Magistraten anför som skäl mot kontrolluren att polismannen, om han vill 
försumma sin plikt, kan låta uret dragas af annan person. — Det har inträffat 
för icke länge sedan att patrullerande polis utan annan i sitt ställe tillbringat 
tiden för patrulleringen i sin bostad. Förutsattes att polisman efter kontrollurs 
införande anställer annan person att draga dessa ur, bör dock den sålunda lejde 
personen lika väl som polisen kunna upptäcka eldsutbrott och vidtaga 
alarmeringsåtgärder. 
Den tid af dygnet, då bevakningen för eldfara bäst behöfves, är kl. 1—5 på 
natten, under hvilken tid samtliga större eldsvådor under de senaste 12 åren 
utbrutit inom staden. Under nämnda timmar torde oordningar kunna räknas till 
sällsyntheterna. 
För så vidt icke ordningens upprätthållande och bevakningen mot eldfara — 
båda lika viktiga för stadens innevånares trygghet — kunna fullt effektivt med 
nuvarande polisstyrka omhänderhafvas, hålla kommitterade före att frågan om 
återgång till nattvaktssystcmet, om ock med vissa ändringar, böra komma 
under Herrar Stadsfullmäktiges öfvervägande. Mot Magistratens indelning i 4 
bevakningsdistrikt ha kommitterade intet väsentligt att anföra. 

Lysekil den 28 Maj 1915. 
 EMIL LÖFBERG. 
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C.F. LIDELL. J. E. LINDBOM. 
OSCAR WALLÉN. L. LAURIN. 

 
 Då detta yttrande lästs, föreslog Herr Borgmästaren Sundberg ärendets 

bordläggning, för att Magistraten måtte blifva i tillfälle att inkomma med 
vidare yttrande i ärendet. 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med detta förslag. 

 
1915-06-28 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 91 (avskrift IF): 
 Från stadens ombud vid stämmorna i Lysekils Järnvägsaktiebolag, Herr 

Kyrkoherden Fritz Lüsch, hade till Stadsfullmäktige skrifvelse inkommit med 
begäran om förnyade instruktioner med afseende på följande nyinkomna 
ärenden till ordinarie bolagsstämma den 29 dennes 

 1) förslag att aktieägare skola få resa fritt på bolagets järnväg i och för 
bevistande af bolagsstämmorna; 
2) ifrågasatt begränsning af rösträtten i enlighet med lagen den 12 augusti 
1910, att ingen må för egna eller andras aktier utöfva rösträtt för mer än 1/5 af 
det å stämman företrädda aktiekapitalet; 
3) Kungliga Göta Hofrätts dom i målet rörande ränta på stadens 
expropriationsersättning (huruvida den bör öfverklagas eller icke).  
 
Ifrågavarande skrifvelse hade af Stadsfullmäktiges Herr Ordförande remitterats 
till Drätselkammaren för dess yttrande. 
Drätselkammaren hade beslutat föreslå Stadsfullmäktige, att ombudet får i 
uppdrag att å instundande ordinarie bolagsstämma yrka afslag å i punkt 1 
omnämnda förslag och beträffande förslaget i punkt 2 äfvenledes yrka afslag, 
då inga skäl tala för den ifrågasatta ändringen af bolagsordningen samt 
angående i punkt 3 nämnda Hofrättens dom i målet rörande ränta på stadens 
expropriationsersättning, att staden för sin del ej bör gå till högre instans, då 
ringa utsikt finnes för ändring af domen, men att, om någon vidare åtgärd skall 
företagas, saken på nytt af järnvägsbolagets styrelse vid Rådstufvurätten 
upptages. 

 
 Under den i ärendets tvenne första punkter uppkomna diskussionen yttrade sig: 

Herr Borgmästaren Sundberg: Att han vid affattandet af förslag till 
bolagsordning 1910 följt de gamla bestämmelserna, då den nya lagen ej trädt i 
kraft och den gamla ej innehöll någon dylik inskränkning i rösträtten. 
Kungliga Civildepartementet hade äfven godkändt bolagsordningen enligt 
förslaget, och något skäl att söka ändring af rösträtten förelåg ej från stadens 
sida. 
Herr Sterner anslöt sig till Herr Borgmästarens yttrande och försäkrade, att 
minoriteten ej behöfde hysa farhågor för att staden komme att missbruka sin 
aktiemajoritet till andras förfång, samt att inga andra personer komme att 
inväljas i styrelsen än sådana, som vilja järnvägens bästa. 
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Angående opinionsmötet i frågan om besättandet af styrelseplatserna påpekade 
talaren, att Herr Radhe å detta möte försäkradt att han i Stadsfullmäktige varit 
för omval af den gamla styrelsen och äfven röstat på Herr Hjort till 
styrelseledamot, men egendomligt nog hade dock Herr Hjort ej i 
Stadsfullmäktige erhållit någon enda röst till nämnda mandat. Yrkade bifall till 
Drätselkammarens yttrande. 
Herr Berger: Att Stadsfullmäktige ej böra ingå på en dylik inskränkning i 
rösträtten, då staden är i sin fulla rätt att i järnvägsbolaget hafva mest att säga, 
ty utan den stora insats Lysekil gjort i företaget hade det ej kunnat förverkligas, 
och staden hade likvisst iklädt sig en mycket stor risk. Äfven om det ej blefve 
någon utdelning på järnvägsaktierna, så hade dock icke landskommunerna 
bidragit med större belopp än att de hafva skäligt vederlag enbart i järnvägens 
tillvaro. Yrkade bifall till Drätselkammarens förslag. 
 
Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige enhälligt bifalla 
Drätselkammarens förslag beträffande punkterna 1 och 2 i skrifvelsen. 
Härefter behandlades punkt 3 i samma skrifvelse. 
Herr Anderson yrkade, att målet fullföljes hos Kunglig Majestät, då det ju ofta 
händer, att Hofrättens utslag där ändras, och det för öfrigt kunde se likgiltigt ut, 
om staden nu läte sig nöja som det vore. 
Herr Sterner, som ansåg att inga som helst utsikter funnos för ändring af domen 
hos Kunglig Majestät, men att järnvägsbolagets styrelse kunde taga upp målet 
på nytt vid Rådstufvurätten, hemställde till Herr Borgmästaren Sundberg att 
yttra sin åsikt i frågan. 
Herr Borgmästaren Sundberg afrådde att öfverklaga domen, då stäminobeslutet 
var olagligt, och enda vägen vore att ånyo ingå till en kommande 
bolagsstämma med förnyad framställning. 
Herr Sterner yrkade, att Stadsfullmäktige ej fullföljer processen, men att 
Stadsfullmäktige däremot borde till en kommande bolagsstämma inkomma 
med begäran om ränteersättning å expropriationsmedlen. 
 
Då öfverläggningen rörande skrifvelsens 3:dje punkt förklarats afslutad, 
beslöto Stadsfullmäktige äfven att bifalla Drätselkammarens förslag 
därutinnan. Enhälligt beslöts därjämte att bifalla Herr Sterners yrkande om att 
till en kommande bolagsstämma med Lysekils Järnvägsaktiebolag ingå med 
begäran om ersättning för ränta å expropriationsmedlen. 
 
Härefter framställde Herr vice Ordföranden till Stadsfullmäktige förfrågan om 
huru ombudet skulle ställa sig till frågan oin ökning af bolagets aktiekapital 
med af expropriationsnämnden faststäldt värde för viss i anspråk tagen jord, 
och beslöto Stadsfullmäktige enhälligt att lämna ombudet i uppdrag att i detta 
fall vid sagda bolagsstämma rösta i enlighet mod styrelsens förslag i frågan. 
Donna paragraf förklarades genast justerad. 

 
1915-06-28 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 93 (avskrift IF): 
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 Konungens Befallningshafvande hade genom Magistraten infordrat 
Stadsfullmäktiges förklaring öfver Herr Konsul Manus Radhes besvär öfver 
Stadsfullmäktiges beslut den 20 sistlidne maj om A.B. Öhnbergs utbyggnad. 
Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat besvärsskrifvelscn till 
Drätselkammaren för dess yttrande. 
Drätselkammaren hade med anledning af ärendet beslutat, att hos 
Stadsfullmäktige anhålla, alt nedanstående förslag till förklaring måtte såsom 
Stadsfullmäktiges egen antagas att till Konungens Befallningshafvande genom 
Magistraten öfversändes: 

Till 
Konungens Befallningshafvande i Göteborgs och Bohuslän. 

Öfver Konsul Magnus Radhes bifogade besvär få Stadsfullmäktige i Lysekil 
härmed vördsamt afgifva följande förklaring och hemställa, att besvären måtte 
ogillas. 
Den af klaganden åberopade stadsplanen är icke fastställd och är för 
närvarande föremål för omarbetning på grund af framställda anmärkningar, 
hvarför den icke kan åberopas såsom något skäl. 
Att som klaganden säger, ”planen hvad Nya Strandgatan beträffar icke helt 
kunnat genomföras” äger däremot sin riktighet, dels på grund däraf, att den 
icke är fastställd, dels äfven på grund däraf, att svårligen den nu lefvande 
generationen torde upplefva denna händelse, ehuru klagandens uttryck synes 
tyda på, att planen utom hvad Nya Strandgatan beträffar kunnat genomföras 
sedan den 11 september 1913 under den tid, Stadsfullmäktige väntat på 
fastställelsen. Nu kan tänkas, att klaganden menar, att detta uttryck afser endast 
norra hamnen, men saken är i sådant fall alldeles densamma, ty äfven denna 
del kommer att få vänta länge på sin fullbordan. 
Att Stadsfullmäktige under dessa omständigheter tillåtit en person att hafva ett 
oansenligt brädskjul kvarstående något längre än hvad Hamnstyrelsen ansett 
lämpligt, torde ej kunna sägas öfverskrida fullmäktiges befogenhet. 
Klaganden anser det vara oriktigt att Byggnadsnämnden icke hörts, men, ehuru 
nämnden skall hafva sin beslutanderätt om nybyggnad, synes icke finnas något 
skäl att utsträcka den till yttrande, huruvida en byggnad får kvarstå på sin plats. 
Hade nu Hamnstyrelsen afslagit det framställda förslaget att borttaga skjulet, så 
hade det ju fått stå kvar, och klaganden vill således förmena Stadsfullmäktige 
den befogenhet, som han anser, att llamnstyrelsen i detta fall skulle ägt. 
Fullmäktige vilja naturligtvis icke härmed hafva velat säga sig hafva någon 
rättighet att själfva låta undanrödja andras byggnader. 
Af handlingarna synes det, som om klaganden själf icke anser, att 
ifrågavarande områdo hör till hamnen utan endast berör trafiklederna till 
hamnen. I sådant fall torde knappast Hamnstyrelsen vara rätta myndigheten att 
taga befattning därmed. 
Uttrycket i besvärsskriften ”upplåta område för bebyggande å stadsplanen 
utlagd gata” är icke alls riktigt i detta afseende, ty här är det endast fråga om att 
låta en oansenlig lätt borttagen byggnad kvarstå någon kort tid, till dess platsen 
enligt Stadsfullmäktiges bepröfvandc behöfvos för stadens egen räkning. Att så 
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icke ännu är förhållandet, får väl anses framgå däraf, att beslutet fattades utan 
omröstning, och att ingen annan än klaganden hvarken yrkade afslag eller 
reserverade sig. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt antaga Drätselkammarens ofvanstående 
förslag såsom sin egen förklaring i saken att till Konungens 
Befallningshafvande i Göteborgs och Bohus län öfversändas. 

 
1915-06-28 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 94 (avskrift IF): 
 Föredrogs och lästes Magistratens meddelande jämte Kungliga kungörelsen om 

ändrad lydelse af nådiga förordningen angående anskaffande af hästar och 
fordon för krigsmaktens ställande på krigsfot. 
Meddelandet lades till handlingarna. 

 
1915-06-28 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 95 (avskrift PS): 
 Drätselkammaren begärde, för flyttning af ett Herm tillhörigt uthus Gamla 

Strandgatan 60, ett anslag af kronor 300 att tagas af jordkassans medel. 
Denna flyttning var för gatureglering nödvändig, och hade Byggnadsnämnden, 
enligt föreliggande utlåtande jämte skiss, anvisat annan plats för byggnaden, 
nämligen å tomtens södra sida. 
Stadsfullmäktige biföllo enhälligt Drätselkammarens begäran ifråga 

 
1915-06-28 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 98 (avskrift PS): 
 Utom föredragningslistan föredrogs en af Herr Direktör L. Laurin till 

Stadsfullmäktige inlämnad skrifvelse från innevånare och badgäster i Lysekil 
adresserad till Konungens Befallninghafvande i Göteborgs och Bohus län om 
upphäfvandet af förbudet att medelst automobil trafikera allmänna vägen 
mellan Lysekil och Munkedal. 
Sedan skrifvelsen lästs, yrkade Herr Laurin att Stadsfullmäktige måtte 
instämma i skrifvelsens syfte. 
Efter att flera talare yttrat sig i samma riktning till frågan som Herr Laurin, 
förklarades öfverläggningen afslutad, och beslöto Stadsfullmäktige enhälligt att 
instämma i ofvannämnda petitionsskrifvelse om upphäfvandet af förbudet mot 
automobiltrafik å sagda landsväg och att därjämte hos Konungens 
Befallningshafvande påpeka berörda vägs otillfredsställande skick. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

 
1915-06-28 Direktör Laurin tar på fullmäktigemöte upp frågan om förbud av biltrafik 

mellan Lysekil och Munkedal. En petitionslista å sammanträdet undertecknad 
av Lysekilsbor och badgäster, yrkar på förbudets upphörande. Flera 
fullmäktige-ledamöter instämmer i att förbudet skall upphävas och fullmäktige 
beslutar göra framställan om förbudets upphävande till Kungliga 
Befallningshavanden. (PK, 1915) [Anm: Se texten till § 98 här ovan samt jämför med LP 
Jubileumsnummer juni 2005.] 
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1915-07-10 Lysekils kyrka har allt sedan i höstas stått utan torn, berätta tidningarna, 
samtidigt som de meddela, att ritningarne till det nya tornet nu fastställts av 
Kunglig Maj:t. Som bekant är det endast tornkrönet som fattas. Emellertid kan 
ju meningen att bygga om spiran i sin helhet … (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-07-
10/KJ) 

 
1915-07-14 Eldsvåda utbröt i går e.m. i ett hus strax intill skolhuset på Slätten. Ett 

fotogenkök hade exploderat och antände. Sotaren, som några minuter innan 
explosionen varit och sotat i huset, skyndade till och tog från första ögonblicket 
ledningen av släckningsarbetet. Till all lycka fanns också en brunn intill, som 
hade bra med vatten och detta langades upp och välvdes över brandhärden. 
Brandkåren här i staden blev alarmerad genom signal å ett av brandskåpen och 
ryckte ut. Då denna anlände till platsen, hade genom nämnda åtgöranden elden 
så bekämpats, att brandkåren ej behövde släppa vatten i slangarne utan kunde 
tämligen med detsamma återvända hem. Skadorna genom elden blevo ej så 
särdeles omfattande. Taket genomkolnades delvis och vattnet skadade en del. 
Brandchefen, som vi talade med, ansåg ej på sin plats att eldsvådan på Slätten 
alarmeras genom brandskåpen, som äro till för stadens del, och då staden inte 
har någon skyldighet att ingripa med sin eldsläckningsattiralj vid eldsvådor på 
Slätten, kallelse eller begäran om hjälp borde i sådant fall göras telefonledes till 
brandchefen, som då enligt brandordningen hade att avgöra om kåren skulle 
alarmeras. Naturligt-vis ville man gärna komma till hjälp, men borde Slättens 
ersättningsskyldighet på något sätt ordnas. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-07-14/KJ) 

 
1915-07-17 Fria ord – Lysekils Kulspruteförening. Av Lysekils Mekaniska Verkstads 

AB har föreningen denna dag mottagit 1.000 kronor och hembäres härmed ett 
vördsamt tack för denna storartade gåva. Lysekil den 16 juli 1915. Hugo 
Hallgren, kassaförvaltare. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-07-17/KJ) 

 
1915-07-26 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 103 (avskrift IF): 
 Drätselkammaren anhöll om bemyndigande att få bortsälja maskinerna och 

tvenne förfallna träbyggnader å Grötö samt att få nedtaga fabriksskorstenen 
därstädes och försälja teglet. 
Denna sin begäran motiverade Drätselkammaren med att pengarna för 
eventuellt försålda tilhörigheter å Grötö så väl behöfvas för reparationer af 
därvarande brygga samt af byggnadernas tak. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt bemyndiga Drätselkammaren att få vidtaga 
ofvan begärda åtgöranden. 

 
1915-07-26 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 104 (avskrift IF): 
 Från Byggnadsnämnden hade till Stadsfullmäktige framställning inkommit om 

vidtagande af vissa ändringar i stadsplaneförslaget med anledning af Kungliga 
Öfverintendentsämbetets erinringar, och föredrogs nu detta ärende jämte 
samtliga till detsamma hörande bifogade handlingar. 
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Stadsfullmäktige beslöto följande i ärendet: 
Att godkänna hvad byggnadsnämnden den 7 sistlidne juni föreslagit 
beträffande ändringarna uti byggnadsbestämmelserna och den förklarande 
texten å stadsplanekartan, samt 
att öfverlämna samtliga handlingarna i ärendet till Magistraten för vidare 
befordran till Konungens Befallningshafvande och Kungliga 
Ofverintendentsämbetet med anhållan om fastställelse å stadsplaneförslaget 
med tillhörande byggnadsbestämmelser i dess nu ändrade skick. 

 
1915-07-26 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 105 (avskrift IF): 
 Från Fabrikör C. Th. Olssons stärbhusdelägare hade till Vattenstyrelsen 

inkommit begäran att få sammankoppla vattenledning i Lysekils Bryggeri med 
stadens vattenledningsnät och att enligt mätare betala det vatten, som komme 
att från stadens ledning förbrukas. 
Vattenstyrelsen hade i ärendet fattat följande beslut, som genom 
protokollsutdrag af den 2 sistlidne juli förelåg: 
”Att bifalla berörda begäran och enligt mätare lämna vatten tillsvidare eller 
intill dess Stadsfullmäktige i ärendet beslutat. 
Kvantiteten af sålunda förbrukat vatten får likväl icke öfverstiga i1 /» högst 2 
kubikmeter pr dygn, och må reservlager af vatten på inga villkor från stadens 
vattenledning intagas. 
För ofvanstående medgifvande gäller i likhet med för öfriga förbrukare af 
stadens vattenledningsvatten för Lysekils Vatten- och Kloakledningar gällande 
reglemente och ordningsföreskrifter”. 
Herr Laurin meddelade att bryggeriet för närvarande ej behöfver taga 
vattenledningsvattnet i anspråk, då det nu är tillräckligt med vatten i 
bryggeriets egna brunnar. 
På yrkande af Herr Ljungberg beslöto Stadsfullmäktige godkänna 
Vattenstyrelsens nämnda medgifvande att in tills vidare gälla. 

 
1915-07-26 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 106 (avskrift IF): 
 Från stadens ombud vid bolagsstämmorna i Lysekils Järnvägsaktiebolag, Herr 

Kyrkoherden Fritz Lüsch, hade skrifvelse inkommit med anledning af den vid 
senaste bolagsstämma bordlagda frågan om styrelsens fribiljetter. 

  
 Skrifvelsen hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 

Drätselkammaren för dess yttrande, hvilket nu förelåg och var af följande 
innehåll: 

 ”Drätselkammarens senaste stipulering, fria resor i bolagets ärenden, är precis 
densamma som för tvenne år sedan, men då redan den tiden såväl ordinarie 
styrelseledamöter som revisorer hade fribiljetter, så har Drätselkammaren ej 
något att däremot erinra, om detta förhållande vidare fortgår, men huruvida 
äfven styrelsesuppleanterna skola åtnjuta samma förmån, hänskjuter 
Drätselkammaren till Stadsfullmäktiges bedömande”. 
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Herr vice Ordföranden, som vid senaste bolagsstämman företrädt staden, hade 
då ej utan Stadsfullmäktiges hörande kunnat rösta för beviljandet af dylika 
fribiljetter, men yrkade nu bifall till Drätselkammarens framställning i ärendet 
med det tillägg att äfven styrelsesuppleanterna beviljas samma förmån. 
Herr Wallén ansåg däremot, att då ingen ersättning för kommunala 
förtroendeuppdrag utgår, böra ej heller styrelseledamöter och revisorer hafva 
fria resor å ifrågavarande järnväg, hvilket i öfrigt ej heller järnvägens ekonomi 
tillåter samt yrkade därför på vidhållandet af Stadsfullmäktiges senaste beslut i 
ärendet, fria resor endast i bolagets angelägenheter. 

 
 Då öfverläggningen förklarats afslutad, och Herr Ordföranden efter framställd 

proposition på bifall till hvartdera äf dessa båda yrkanden förklarat Herr vice 
Ordförandens vara med öfvervägande ja besvarat, begärdes votering, som 
framställdes enligt följande voteringsproposition, hvilken godkändes: 
Den, som bifaller Herr vice Ordförandens yrkande röstar: ja; den det icke vill, 
röstar: nej; vinner nej hafva Stadsfullmäktige beslutat bifalla Herr Walléns 
yrkande. 
Vid upprop till omröstning röstade härefter: Herrar vice Ordföranden, Löfving, 
Ljungberg, Gunnarsson, Löfgren, Berger och Ordföranden, ja; men Herrar 
Luckey, Wallén, Oscar Mattsson, Torsson och Tinggren, nej. 
Herrar Lindbom, Sterner, Laurin, Lidell och Granberg deltogo ej i 
omröstningen. 
Med 7 röster mot 5 hade Stadsfullmäktige alltså beslutat bifalla Herr vice 
Ordförandens yrkande att uppdraga åt stadens ombud vid Lysekils 
järnvägsaktiebolags bolagsstämmor att vid nämnda järnvägsaktiebolags 
bolagsstämma den 29 dennes rösta i enlighet med Drätselkammarens 
ofvanstående förslag med tillägget om fribiljetter äfven för 
styrelsesuppleanterna. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

 
1915-07-26 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 107 (avskrift IF): 
 Hamnstyrelsen anhöll om bemyndigande att på hamnens bekostnad få stensätta 

kring stickspåret vid nya kajen i södra hamnen, och skulle kostnaden för dylik 
stensättning uppgå till kronor 3.000. 
Ärendet bordlädes för att i laga ordning behandlas vid ett senare sammanträde. 

 
1915-07-26 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 108 (avskrift IF): 
 Herr Ordföranden framställde till Stadsfullmäktige med anledning af de två 

förfall vid dagens sammanträde som icke blifvit anmälda huruvida böter i 
dylikt fall skulle vid sammanträdet ifråga bestämmas eller icke. 
Ärendets afgörande uppsköts till nästa sammanträde. 

 
1915-07-31 Bilförbudet Lysekil – Munkedal. Den framställning om upphävande av detta 

förbud, som stadsfullmäktige på förslag av direktör Laurin nyligen gjorde, och 
vars ordalydelse vi då återgav, finnes nu utlagd för påteckning. Listor finnes 
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utlagda å Göteborgs Bank, Handelsbanken, Wallins bokhandel, Hörnfeldts och 
Lysekils Cigarraffär, Badkontoret, Badrestaurangens kontor samt Stadshotellet 
och Grand Hotell. Framställningen är, som den nu föreligger, undertecknad av 
herrar Fritz Lüsch, Lars Laurin, Magnus Radhe, Berger och John Vilhelm 
Sterner, och vi hoppas att dessa skola betyda tillräckligt för att, med biträde av 
övriga påtecknare, driva saken igenom. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-07-31/KJ) [Anm: 
Handelsbanken är alltså Göteborgs Handelsbank, Kungsgatan 41.] 

 
1915-08-14 Fornminnessällskapet Vikarvet bildas på Tryggö av författare Fredrik 

Nycander, grosshandlare James Svensson, konsul A.W. Christensson, professor 
Sune Lindquist, exportör Job Leander och exportör C. James Andersson. 
(Vikarvets årsbok 1943-1945) 
 
Därmed finns det två fornminnesföreningar i Lysekil. Lysekils Vänner spelar 
från denna tid en mer underordnad roll än under tidigare år. Åren 1914 - 1932 
saknas anteckningar från föreningens verksamhet. 

 
1915-08-21 En motorsirén, avsedd för brandalarmering, avprovades här i staden i torsdags 

e.m. Sirénen var på 3 hkr, men gjorde sig ändå inte, enligt brandchefens utsago, 
så att den kunde anses fylla kravet på effektiv signalering. 
Då kyrkorådet lär ha planer att införa elektrisk kraft för klockringningen i 
kyrkan, lutar brandchefen åt den meningen, att man kunde lösa frågan om 
brandalarmering genom att åstadkomma ringning på särskilt sätt med 
kyrkklockorna. Saken är emellertid ännu inte närmare utredd. (Nya Lysekils-
Kuriren, 1915-08-21/KJ) 

 
1915-08-25 Undertecknads Charkuteri-affär flyttar onsdagen den 25 augusti till Göteborgs 

Banks hus vid Stora Torget. Evald Andersson. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-08-
21/KJ) 

 
1915-09-04 Å Fridhems varv härstädes har man levererat en fiskekutter, som försetts med 

en 50 hkr Lysekilsmotor och i dagarne provkörts för att avgå till sin blivande 
hemort Reykjavik. Fridhems varv, som för närvarande står under ytterligare 
utvidgning, har därjämte under byggnad två större fiskeskutor till Grundsund 
och Tången, samt ligger inne med beställning på ytterligare tre stycken dylika 
till olika orter i skärgården. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-09-04/KJ) 

 
1915-09-11 Elektriska verket har i dagarne öppnat en utställning av elektriska apparater 

och armatur i verkets byggnad åt Rosvikstorg till. Utställningen bjuder på 
mycket av intresse. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-09-11/KJ) 

 
1915-09-18 Den blivande Drottninggatan är nu så pass iordningställd i sträckningen från 

Stadsparken till Apoteksgatan att körtrafiken mellan Södra och Norra hamnen 
kan taga sig fram denna väg, varigenom Konsulliden undvikes och trafiken på 
Kungsgatan något lättas. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-09-18/KJ) 
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1915-09-22 Trevlig våning om 3 á 4 rum och kök önskas hyra från 1 oktober. Lysekils 

Mekaniska Verkstads AB, Lysekil. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-09-22/KJ) 
 
1915-10-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 110 (avskrift IF): 
 Från § 107 den 26 sistlidne juli bordlagda ärendet, Hamnstyrelsens begäran om 

bemyndigande att på hamnens bekostnad få stensätta kring stickspåret vid nya 
kajen i södra hamnen samt att för sagda ändamål få upplåna högst Kronor 
Tretusen (3.000), föredrogs. 
Herr Sterner yrkade bifall till framställningen och tillfrågade Herr Radhe såsom 
hamnstyrelsens ordförande om ej spåret kunde läggas närmare kajkanten.Herr 
Radhe meddelade, att man, innan beslut fattades, noga öfvervägt att anbringa 
spåret längre ut, men att detta dels skulle ställt sig vida dyrare emedan 
kajkanten då måst förstärkas och dels blifvit ofördelaktigt, med tanke på 
anskaffandet af en flyttbar kran. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt bifalla Hamnstyrelsens ifrågavarande 
begäran. 

 
1915-10-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 111 (avskrift IF): 
 Det från § 108 den 26 sistlidne juli uppskjutna ärendet, huruvida böter skulle 

utdömas med anledning af de tvenne förfall vid sagda sammanträde, hvilka 
icke anmälts, upptogs nu till afgörande. 
Herrar Hörman och Bovik, hvilka saken gällde, förklarade anledningen i ill 
frånvaron, och beslöto Stadsfullmäktige, på anförda skäl, att icke utdöma böter. 

 
1915-10-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 112 (avskrift IF): 
 Från Konungens Befallningshafvando meddelades utslag angående 

ordningsföreskrifter för hållandet af fjäderfä i Lysekil, och hade Konsul 
Magnus Radhes anförda besvär mot Stadsfullmäktiges beslut i ärendet lämnats 
utan afseende, samt ifrågavarande ordningsföreskrifter fastställts. 

 
1915-10-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 113 (avskrift IF): 
 Genom Magistraten hade från Konungens Befallningshafvande skrifvelse 

inkommit om val af ledamöter och suppleanter i hästuttagningsnämnden enligt 
lagen den 2 juli 1915. 
På Herr Lidells förslag beslöto Stadsfullmäktige att nämnden skulle bestå af tre 
ledamöter och två suppleanter, af hvilka en ledamot utses af Konungens 
Befallningshafvande, samt uppdrogs åt Valkommittén att för berörda val 
inkomma med förslag. 

 
1915-10-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 114 (avskrift IF): 
 Konungens Befallningshafvande i Göteborgs och Bohus län hade genom 

Magistraten infordrat yttrande öfver ansökningar om rätt till utskänkning af vin 
och öl under 1916 af följande personer å nedannämnda ställen, nämligen: 
1 .) Olof Dorthé, i huset N:r 33 Kungsgatan. [dagens Kungsgatan 43] 
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2 .) Bernhard Hedberg, i huset N:r 45 Gamla Strandgatan. [dagens Gamla 
Strandgatan 23] 
3 .) Ludvig Pihl, i huset N:r 57 Gamla Strandgatan. [dagens Gamla Strandgatan 
15] 
4 .) Johan Wilhelm Magnusson, i Stadshotellets annex, N:r 1 Rosviksgatan. 
 
Herr Lidell yrkade bifall till Olof Dorthés, Bernhard Hedbergs och Johan 
Wilhelm Magnussons ansökningar, då de af dessa personer innehafda öl 
serveringarna voro behöfliga samt välskötta. 
Herr Gunnarsson yrkade afslag å Ludvig Pihls ansökan, då en ny ölservering i 
samhället vore obehöflig. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att på grund af i sagda yrkanden nämnda 
grunder tillstyrka bifall till O. Dorthés, Bernhard Hedbergs och J. W. 
Magnussons ansökningar samt att afstyrka bifall till Ludvig Pihls ansökan. 

 
1915-10-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 117 (avskrift IF): 
 Drätselkammaren anmälde att arrendet för Parkrestauranten utlöper med detta 

års utgång samt meddelade tillika, att nuvarande innehafvaren af arrendet 
önskade förlänga detsamma på ytterligare fem år. 
Herr Radhe yttrade, att han nu återkomme till ett gammalt önskemål nämligen 
att få bort spritserveringen i Parken mot hvilken servering så måga klagomål 
under årens lopp försports, yrkade att Stadsfullmäktige måtte slopa sagda 
spritservering. 
Herr Sterner undrade, om den yrkade åtgärden vore välbetänkt, då ju 
samhällets egna innevånare borde kunna hafva en sommarrestaurant dit de 
kunde gå utan att vara absolut hänvisade till Badhusrestauranten, ansåg ej 
heller att samhället haft några olägenheter af Parkrestauranten, och vore det 
dessutom oklokt att utan vidare bortkasta en gifven inkomst. 
Herr Anderson var af samma mening och föreslog återremiss till 
Drätselkammaren och remiss till Parkstyrelsen. 
Herr Radhe föreslog tillsättandet af en kommitté för frågans utredning. 
Herr Ljungberg ansåg, att saken nu ej är i det läge, att Stadsfullmäktige kunde 
ingå i diskussion däröfver, samt uttalade önskvärdheten af att Stadsfullmäktige 
ej på förhand fattade sin ståndpunkt härutinnan, om en utredning visade att 
borttagandet af Parkens spritservering ej verkade ofördelaktigt i ekonomiskt 
afseende. 
På Herr Ordförandens förslag beslöto Stadsfullmäktige uppdraga åt 
Drätselkammaren att infordra anbud för ifrågavarande restaurant, dels med 
spritserveringsrättigheter och dels utan. 

 
1915-10-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 123 (avskrift IF): 
 Drätselkammaren anhöll att få till Herr Per August Malmrot för ett pris af 

Kronor Fem och 50 öre (5,50) per kvadrataln försälja en tomtremsa om 32,1 
kvadratmeter, som skall tilläggas tomten till huset N:o 47 Kungsgatan. 
Byggnadsnämnden hade tillstyrkt försäljningen. 
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Stadsfullmäktige biföllo enhälligt Drätselkammarens anhållan. 
[Anm: Dagens adress är Kungsgatan 48.] 

 
1915-10-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 127 (avskrift IF): 
 Å Lysekils stenhuggares vägnar hade Herrar A. A. Holmkvist och Jakob 

Pettersson till Stadsfullmäktige inkommit med skrifvelse om att staden mot 
skälig bergersättning måtte upplåta Skeppsholmen eller annat lämpligt i 
stadens ägo varande område för bergafverkning, så att därigenom arbete kunde 
beredas åt inom Lysekil bosatta stenhuggare. 
Denna skrifvelse hade Herrar Tinggren och Gunnarsson upptagit såsom egen 
motion i Stadsfullmäktige. 
Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
Drätselkammaren för dess yttrande, och hade Drätselkammaren uppdragit åt en 
kommitté att utreda hvilka tomter, som kunde lämpa sig för rödjning, häri 
äfven vid Drottninggatan belägna tomter inberäknade. 
Drätselkammaren fann nämligen, att bergupplåtelse kunde strida emot 
kontraktet med Kullgrens. 
Nämnda kommitté hade föreslagit 3:ne alternativ. 
1 .) Nuvarande skolkökstomten betecknad med området A. 
2 .) Den del af Kvarnberget, som enligt stadsplan ligger i Bans-viksbergsgatan, 
betecknad med området B. 
3 .) Kyrkans mark emellan Lilla Vattenledningsdammen, Skottegränd och 
Klippans tomtområde, betecknad med område C. 
Drätselkammaren beslöt att hos Stadsfullmäktige tillstyrka bifall till motionen i 
enlighet med nyssnämnda utredning, under påpekande af att områdena A och C 
höra under Kyrkans bestämmanderätt och endast området B under stadens. 
Dessutom beslöt Drätselkammaren, att för bortrödjning af skrot å området B i 
Bansviksbergsgatan, hos Stadsfullmäktige föreslå beviljandet af Kronor 200 att 
upptagas i 1916 års stat för uttaxering. 
Herr Tinggren yrkade, med anslutning till motiveringen i skrifvelsen, bifall till 
motionen i enlighet med Drätselkammarens utredning och yttrande. 
I detta yrkande instämde Herrar Radhe och Sterner, hvaraf den förstnämnde 
framhöll önskemålet af att Skeppsholmen allt framgent måtte skyddas mot 
bergafverkning. 
Utan att hafva något särskildt yrkande ansåg Herr Gunnerson Skeppsholmen 
synnerligen lämplig för bergafverkning samt att kontraktet med Kullgrens ej 
torde lägga hinder i vägen därför på ifrågavarande plats. 
 
Då öfverläggningen förklarats afslutad, beslöto Stadsfullmäktige utan votering 
att bifalla Drätselkammarens förslag i ärendet, beträffande såväl område som 
anslag, samt att uttala sitt gillande af motionens öfverlämnande till Kyrkorådet 
för att upplåtelse af Kyrkan tillhöriga bergområden må underställas 
kyrkostämmans afgörande. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
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1915-10-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 128 (avskrift IF): 
 Från Herr L. Laurin förelåg följande motion: 

 Till 
Herrar Stadsfullmäktige, Lysekil. 

 Undertecknad får i samband med hvad jag tidigare i saken anfört angående 
automobiltrafik å allmänna landsvägen Lysekil - Munkedal och för att få denna 
angelägenhet så allsidigt belyst som möjligt hemställa, att: Stadsfullmäktige 
behagade uppdraga åt Kapten A. Asplund i Väg- och Vattenbyggnadskåren i 
Göteborg att utan kostnad för staden vilja utföra preliminär undersökning af 
vägsträckan Lysekil - Munkedal och därom till Stadsfullmäktige inkomma med 
rapport. 

Lysekil den 25 September 1915. 
L. LAURIN. 

Stadsfullmäktige beslöto bifalla motionen. 
 
1915-10-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 129 (avskrift IF): 
 Drätselkammaren hemställde om Stadsfullmäktiges pröfning af det antagna 

högsta anbudet Kronor 3.600 för samtliga utbjudna maskiner och inventarier 
m. m. i fabriksbyggnaderna på Grötö. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att godkänna Drätselkammarens antagande 
af detta anbud, med tillägget att byggnaderna i möjligaste mån aktas vid 
maskinernas uttagande. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

 
1915-10-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 130 (avskrift IF): 
 Drätselkammaren underställde äfven Stadsfullmäktiges pröfning af det antagna 

lägsta anbudet för nedrifvandet af fabriksskorstenen på Grötö. 
Detta anbud afsåg att för arbetets utförande erhålla teglet och därjämte 50 
kronor. 
Stadsfullmäktige beslöto likaledes enhälligt att godkänna det af 
Drätselkammaren antagna anbudet. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

 
1915-10-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 133 (avskrift IF): 
 Herr Carl Öhrngren framställde om en ersättning af kronor 600 för att bortflytta 

en honom tillhörig byggnad vid Drottninggatan. 
Drätselkammaren, som på begäran af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige 
yttrat sig i ärendet, ansåg att Öhrngrens framställning éj bör föranleda till 
någon åtgärd, då Stadsfullmäktige ej fattat något beslut om köp af nämnda 
byggnad och staden ej heller är i behof af densammas borttagande inom den 
närmaste tiden. 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Drätselkammarens yttrande att 
Öhrngrens framställning ej skulle föranleda till någon åtgärd. 
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1915-10-13 Lysekils arbetarkommun diskuterar ”Krigsaktiviteterna och partiet”. Frågan 
inleds av Carl Brännberg och föranleder en ingående diskussion. Mötet antar 
Sundsvallsresolutionen och uttalar sitt fulla gillande av partistyrelsens 
resolution mot krigsaktivisterna samt uteslutningen ur partiet. Kommunen vill 
uppmana partistyrelsen att även i fortsättningen alltjämt vaksamt följa försöken 
från visst håll inom landet att försvåra vår utrikespolitiska ställning och i tid 
förbereda de motåtgärder, som läget kräver. (LAK, sid 45) 

 
1915-11-06 Uppsagt avtal. Avtalet mellan härvarande avdelning av järn- och metall och 

Mekaniska Verkstaden har uppsagts av arbetaresidan, som samtidigt inlämnat 
förslag till nytt avtal. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-11-06/KJ) 

 
1915-11-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 134 (avskrift IF): 
 Val af brandchef och vice brandchef för åren 1916 till och med 1918 skulle nu 

företagas, och hade Valkommittén föreslagit omval af Herrar Emil Löfbérg och 
J. E. Lindbom till respektive brandchef och vice branchef. 
Herr Lindbom undanbad sig med bestämdhet återval, hvilken afsägelse af 
Stadsfullmäktige godkändes. 
Herr Lidell föreslog i hans ställe Kammarskrifvaren Herr Fredrik Nordström. 
Herr Bovik begärde val med slutna sedlar samt föreslog, att de båda nämnda 
befattningshafvarna väljas hvar för sig. 
I enlighet med detta förslag skreds till val af brandchef, hvilket utföll så, att 
Herr Emil Löfberg valdes med 13 röster. 
Herr Fredrik Nordström erhöll 7 röster, medan 3 blanka sedlar afgåfvos. 
På förslag af Herr Anderson valdes med acklamation till vice brandchef Herr 
Fredrik Nordström. 
Stadsfullmäktige beslöto på Herr Radhes framställning att till den vid årets slut 
afgående vice brandchefen, Herr J. E. Lindbom, uttala sin erkänsla och 
tacksamhet för det utmärkta sätt pä hvilket han under sin femtonåriga tjänstetid 
skött sitt uppdrag. 

 
1915-11-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 135 (avskrift IF): 
 I sammanhang med ärendet i föregående paragraf väckte Herr Bovik motion 

om upprättandet af en brandstyrelse för staden i likhet med åtskilliga andra 
städers samt föreslog att en sådan styrelse skulle bestå af 5 ledamöter. 
Stadsfullmäktige beslöto bordlägga motionen, och uppmanade Herr 
Ordföranden motionären att till nästa sammanträde inkomma med motionen 
skriftlig. 

 
1915-11-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 136 (avskrift IF): 
 Till ledamöter i hästuttagningsnämnden för tiden 1916 till och med 1919 

valdes i enlighet med från Valkommittén inkommet förslag Herrar Konsul 
Magnus Radhe och Bryggeriägaren Gustaf Karlson samt till deras suppleanter 
Herrar Åkarna Viktor Andersson och Albin Hansson. 
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1915-11-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 137 (avskrift IF): 
 Till ombud vid årets mantalsförrättningar valdes i enlighet med Valkommitténs 

förslag Herrar Stadsvaktmästaren J. A. Johansson, 
Hälsovårdstillsyningsmannen August Ehnberg och Kyrkovaktmästaren J. 
Augustsson samt till suppleant Herr Exekutorn Rudolf Ljunggren. 
I arvode bestämdes 15 kronor till hvarje ombud. 

 
1915-11-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 141 (avskrift IF): 
 Föredrogs genom Magistraten inlämnad skrifvelse från Konungens 

Befallningshafvande i Göteborgs och Bohus län med begärt yttrande, huruvida 
från Stadsfullmäktiges sida något funnes att erinra mot Lysekils 
Brännvinsförsäljningsaktiebolags koncessionsansökan beträffande rätten till 
utminutering och utskänkning af brännvin i Lysekil för år 1916. 
Stadsfullmäktige beslöto tillstyrka beviljandet af denna koncession för år 1916. 

 
1915-11-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 142 (avskrift IF): 
 Drätselkammaren begärde ett anslag af kronor 800 för utläggning af trottoar 

vid Södra Hamngatan utmed Elektricitetsverket och Sveriges Förenade 
Konservfabrikers fabrik (Kapten August Kihlbergs). 
Stadsfullmäktige beslöto på yrkande af Herr Radhe enhälligt beviljandet af 
detta anslag att upptagas i 1916 års utgifts- och inkomststat för uttaxering. 

 
1915-11-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 144 (avskrift IF): 
 Drätselkammaren anhöll om bemyndigande att få till Herr Axel Herman 

Hasslöf för ett pris af kronor åtta och 50 öre (8:50) per kvadratmeter eller 
kronor tre (3) per kvadrataln försälja den del af tomten till huset n:o 2 vid 
Rosviksgatan, hvilken tomtdel sedan flera år tillbaka arrenderas af sökanden. 
Byggnadsnämnden hade tillstyrkt försäljningen. 
Stadsfullmäktige biföllo enhälligt Drätselkammarens begäran på villkor att 
Hasslöf förklarar sig nöjd med sagda tomts nuvarande utstakade gräns mot 
Tobisons tomt, detta tillägg enligt yrkande af Herr Lidell. 

 
1915-11-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 145 (avskrift IF): 
 Stadens lifsmedelskommission anmälde om nedsättning af priset å hvetemjöl 

samt om annat sätt för detsammas distribuering. 
Anmälan lades till handlingarna. 

 
1915-11-24 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 159 (avskrift IF): 
 Den af Herr Bovik under § 135 den 12 innevarande november väckta motionen 

om tillsättandet af en brandstyrelse förelåg nu skriftlig. 
Motionen, som lästes var af följande lydelse: 

Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Då vid alla Stadens funktioner som har egen budget finnes en styrelse, vill 
undertecknad i likhet därmed föreslå att äfven en styrelse för Brandkåren 
tillsättes, 
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att Brandstyrelsen bör bestå af 5 ledamöter och 2 suppleanter, 
att styrelsen inom sig utser ordförande och vice ordförande, 
att brandkårens organisations- och ekonomiska frågor handhafvas af styrelsen 
och att styrelsen skall till Stadsfullmäktige inkomma med förslag till 
reglemente. 

Lysekil den 12 November 1915. 
ALFRED BOVIK. 

 
 Herr Bovik yrkade bifall till motionen. 

På förslag af Herr Berger beslöto Stadsfullmäktige remittera ärendet till en 
kommitté bestående af 3 personer å hvilka Valkommittén skulle inkomma med 
förslag. 

 
1915-11-24 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 164 (avskrift IF): 
 Drätselkammaren begärde bemyndigande att om försäljning eller utarrendering 

af område på Grötö underhandla med Herr Aug. Aarnheim i Göteborg för att 
resultatet, om sådant uppnås, må underställas Stadsfullmäktiges pröfning. 
Stadsfullmäktige biföllo denna framställning. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

 
1915-11-27 En mindre eldsvåda inträffade i onsdags afton vid 10-tiden ute å 

Skeppsholmen, där en del av kokeriet nedbrann. Utom byggnaden gingo en del 
vaddukar till ett värde av 1.200 kronor förlorade. Brandkåren alarmerades och 
utryckte till Norra hamnen, men hade de å holmen varande arbetarna då blivit 
herrar över elden, vadan brandkåren kunde återvända. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-
11-27/KJ) 

 

 
 
1915-12-10 Byggnadsbestämmelser i samband med Förslag till ny stadsplan av Kunglig 

Maj:t fastställda den 19/12 år 1915. (historiskakartor.lantmateriet.se) 
 

§ 1. 
Å de med röd punktering å kartan betecknade kvartersdelar får byggnad icke 
uppföras. 

§ 2. 
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Å tomt inom de med bokstaven A, å kartan betecknade kvarter, vilka skola 
anses som tillhörande gammal stadsdel, får byggnad icke uppföras till större 
höjd än fem meter och icke innehålla mer än en våning, förutom vindsvåning. 
 
Från detta stadgande undantages de byggnader, som komma att uppföras vid 
Nya Strandgatan utmed hamnen eller Drottninggatan; dock att sådan byggnad 
icke får uppföras till större höjd än 9 meter och icke innehålla mer än två 
våningar jämte vindsvåning. 

§ 3. 
De med bokstaven B betecknade kvarteren eller kvartersdelarna äro avsedda 
för slutet byggnadssätt. Byggnad får icke uppföras till större höjd än 13,5 
meter. 

§ 4. 
För tomt inom de med bokstaven C å kartan betecknade kvarter eller 
kvartersdelar, inom vilka endast får användas öppet och i vissa fall kopplat 
byggnadssätt, gäller följande bestämmelser: 

1:o) För tomt inom de med bokstaven C å kartan betecknade kvarter eller 
kvartersdelar får endast öppet eller kopplat byggnadssätt användas, med 
iakttagande dock att icke fler än två hus så kunna sammankopplas. 

2:o) Sammanlagda arealen av å tomt uppförda byggnader får icke uppgå till 
mer än 1/3 av tomtens hela areal. 

3:o) Avståndet, mellan byggnad och grannes tomt skall, där ej byggnad vid 
kopplat byggnadssätt uppföres i tomtgräns, vara minst 6 meter, utom i det fall, 
att sådan byggnad gives en höjd av högst 6 meter och uppföres av sten, eller, 
om av trä, utvändigt putsas eller på annat sätt bekläds med eldfast ämne, i 
vilket fall avståndet till granntomt må vara 4½ meter med rätt till fönster å 
boningsrum. Mindre uthus må uppföras i tomtgräns mot granne, dock på ett 
avstånd från gata av minst 8 meter. 

4:o) Huvudbyggnad får icke uppföras till större höjd än 9 meter och icke 
innehålla flera än två våningar, förutom vindsvåning. 

5:o) Uthus får icke uppföras till större höjd än 5 meter. 
6:o) Byggnad får icke uppföras eller inredas till fabrik eller industriell 

anläggning, som icke är hänförig till hantverkeri. 
§ 5. 

Å tomt inom de med bokstaven D å kartan betecknade kvarter, som 
huvudsakligen äro avsedda för industrianläggningar, får bostadshus icke 
uppföras på mindre avstånd från annan byggnad eller gränslinje mot granntomt 
än 9 meter och icke uppföras till större höjd än 9 meter och icke innehålla flera 
än två våningar, förutom vindsvåning, och icke upptaga större areal än 
tvåhundra kvadratmeter. 

§ 6. 
För uppförande av byggnad å de med bokstaven E å kartan betecknade kvarter 
eller kvartersdelar gälla samma bestämmelser som för de med bokstaven C 
betecknade kvarter, dock så att från dessa bestämmelser undantages byggnad, 
som uppföres för allmänt eller offentligt behov. 
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Från en i Byggnadsnämndens arkiv förvarad vidimerad avskrift rätt avskrivet, 
betygar å tjänstens vägnar Sven Henrik Lundgren. 

 
1915-12-15 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 170 (avskrift IF): 
 Till ledamöter i den af Stadsfullmäktige beslutade kommittén för utredning 

angående tillsättandet af en brandstyrelse valdes i enlighet med Valkommitténs 
förslag Herrar Bankdirektören Ragnar Berger, Fabrikörerna J. E. Lindbom och 
Alfred Bovik med Herr Berger som sammankallande. 

 
1915-12-15 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 172 (avskrift IF): 
 Drätselkammaren begärde bemyndigande att för täckandet af utgifter under 

detta och början af nästa år få upplåna kronor Femtiotusen (50.000) att 
återbetalas inom loppet af år 1916. 
Stadsfullmäktige beslöto utan votering att bifalla denna framställning. 

 
1915-12-15 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 173 (avskrift IF): 
 Drätselkammaren anhöll om beviljandet af ett anslag å kronor 2.000 för 

läggandet af hufvudkloakledningar i Rosvikstorg. 
Vattenstyrelsen, dit ärendet af Drätselkammaren remitterats, hade tillstyrkt 
arbetets utförande. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att anslå sagda belopp att i enlighet med 
Drätselkammarens förslag upptagas för uttaxering under utgifter för vatten- 
och kloakledningar i 1916 års stat. 

 
1915-12-22 Kvistrums landstormsförening hade i söndags middag sammanträde härstädes, 

besökt av ett 50-tal deltagare, under ordförandeskap av 
landstormsområdesbefälhavaren, major Filip August Busck. Till föreningens 
sekreterare valdes kammarskrivare Nordström och till kassör stadskamrer Carl 
Axel Holmqvist, Lysekil. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-12-22/KJ) 

 
1915-12-29 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 182 (avskrift IF): 
 I sammanhang med Hamninrättningens utgifts- och inkomstförslag för år 1916 

beslöto Stadsfullmäktige bemyndiga Hamnstyrelsen att upptaga ett kreditivlån 
å fyratiofyratusen kronor (44.000) för hamnens räkning under år 1916. 

 
1915-12-29 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 183 (avskrift IF): 
 Herr Ordföranden yttrade såsom afslutning på årets arbete i Stadsfullmäktige 

följande: 
”Då vi nu, mina Herrar, stå i begrepp att skiljas för detta år i vårt gemensamma 
arbete för samhällets bästa, må det tillåtas mig att uttala ett vördsamt tack till 
Eder för allt öfverseende och vänlighet, som kommit mig till del på denna 
plats. För många bland oss har det snart gångna året bragt tunga bekymmer, 
och det gäller icke blott om Lysekils innevånare utan, mer eller mindre, stora 
delar af vårt lands befolkning. 
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Men under allt detta finnes det dock ett stort ämne till tacksamhet, nämligen att 
vårt land hittills förskonats frän att indragas bland de kämpande och blödande 
nationernas led. 
Vi hoppas af hjärtat, att så måtte blifva också i fortsättningen. 
Och i detta hopp beder jag få önska Eder, Magistrat och Fullmäktige, ett godt 
årsskifte”. 
Herr vice Ordföranden tackade å Fullmäktiges och egna vägnar Herr 
Ordföranden för hans vänliga ord och för det utmärkta sätt, på hvilket han skött 
ordförandeskapet samt tillönskade honom ett godt nytt år. 

 
1915 Detta år finns 86 landstormsföreningar i Sverige som ingår i Sveriges 

Landstormsföreningars Centralförbund. Verksamhet bedrivs inom 107 av de 
161 landstormsområdena. (Landstormsbefälskurserna, sid 6) 

 
1915-12-31 Å Mekaniska Verkstaden i Lysekil har gratifikationer, i sina fall till ganska bra 

belopp, tilldelats resemontörerna och de arbetare som stå med timpenning samt 
förmännen. (Nya Lysekils-Kuriren, 1915-12-31/KJ) 

 
./ 


